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PROTOKÓŁ NR VI/LIII/23 

z LIII SESJI SEJMIKU WOJEWÓDZTWA ŚLĄSKIEGO 

VI KADENCJI 
 

(30.01.2023 r. – Sala Sejmu Śląskiego, Urząd Marszałkowski Województwa Śląskiego 

w Katowicach, ul. Ligonia 46) 

 

[przed rozpoczęciem sesji podana została informacja o przetwarzaniu danych osobowych oraz 

udostępnieniu zarejestrowanego materiału z sesji na stronie internetowej Urzędu Marszałkowskiego, 

następnie sprawdzona została obecność radnych za pomocą programu e-sesja] 

 

1. Otwarcie sesji – [godz. 1105 – radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku] 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – proszę Państwa ! Stwierdzam, 

że nasze posiedzenie jest prawomocne. W posiedzeniu uczestniczy 38 radnych. 

Na podstawie danych z systemu potwierdzam, że spełniamy wymóg kworum 

i tym samym otwieram LIII sesję Sejmiku Województwa Śląskiego VI kadencji ! 

Szanowni Państwo ! W tym okresie międzysesyjnym dwie smutne wiadomości 

do nas dotarły, a mianowicie pożegnaliśmy naszą koleżankę Gabrielę Łacną, to 

jeszcze w ubiegłym roku, również w ubiegłym tygodniu pożegnaliśmy senatora 

Marka Plurę. Senator Marek Plura pełnił funkcję zarówno w samorządzie, jak 

również był posłem, posłem do parlamentu, posłem do europarlamentu. Osoba, 

którą doskonale znaliśmy, bardzo mocno angażująca się w szereg różnych 

inicjatyw i tak naprawdę niezłomny bojownik o prawa osób z różnego rodzaju 

problemami natury fizycznej, osób z niepełnosprawnościami. Proszę Państwa ! 

Teraz poprosiłbym Pana Henryka Kiepurę, Starostę Kłobuckiego, aby króciutko 

wspomniał naszą koleżankę Gabrielę Łacną. Panie Starosto, witam i zapraszam 

do zabrania głosu ! 

 

- Pan Henryk Kiepura, Starosta Kłobucki – Panie Przewodniczący ! Panie 

Marszałku ! Szanowni Państwo Radni ! Poprosiłem o głos Pana 

Przewodniczącego, aby wspomnieć i podziękować – wspomnieć naszą wspaniałą 

koleżankę, radną Sejmiku Województwa Śląskiego, śp. Gabrielę Łacną, z którą 

przez wiele lat miałem okazję współpracować jako starosta, a Pani Gabriela przez 

19 lat była dyrektorem Zespołu Opieki Zdrowotnej w Kłobucku, który 

prowadziła wzorowo. I podziękować za tak liczny udział w ostatniej drodze 

Gabrieli Łacnej w grudniu w Kłobucku. Te podziękowania składam dla 

wszystkich radnych na ręce Pana Przewodniczącego, również podziękowania dla 

pracowników urzędu, członków Zarządu. Te podziękowania kieruję na ręce Pana 

Marszałka. Bardzo serdecznie dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Panie Starosto ! 

A teraz proszę Państwa wszystkich o powstanie. Uczcijmy minutą ciszy Gabrielę 

Łacną i Senatora Marka Plurę. 
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[…] 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Państwu ! Bardzo 

proszę o zajęcie miejsc. Szanowni Państwo ! Bardzo serdecznie witam na 

dzisiejszej naszej sesji … zaszczycili nas swoją obecnością Pan Wicemarszałek 

Sejmu, Pan Piotr Zgorzelski – witamy, Panie Marszałku … Witam Pana Posła 

Wojciecha Saługę – witamy ! Witałem już Pana Starostę, witam Pana Kazimierza 

Karolczaka, Przewodniczącego Zarządu Górnośląsko-Zagłębiowskiej Metropolii 

– witamy ! Witam Zarząd Województwa Śląskiego na czele z Panem 

Marszałkiem Jakubem Chełstowskim, witamy ! Witam Panią Skarbnik Elżbietę 

Stolorz-Krzisz, witam Pana Dariusza Ptasia, Sekretarza Województwa ! Witam 

Szanownych Państwa Radnych Sejmiku Województwa Śląskiego, wszystkich 

zgromadzonych gości, media i wszystkich, którzy Państwo zaszczyciliście nas 

swoją obecnością, również osoby oglądające nas w trakcie transmisji online. 

 

 

2. Objęcie mandatu radnego – złożenie ślubowania: 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – Szanowni Państwo ! 

Postanowieniem z dnia 30 grudnia 2022 roku. Komisarz Wyborczy 

w Katowicach, działając na podstawie stosownych przepisów Kodeksu 

Wyborczego, stwierdził wygaśnięcie mandatu radnej Gabrieli Łacnej. Natomiast 

w dniu 20 stycznia br. Komisarz Wyborczy wydał postanowienie o objęciu 

mandatu przez Pana Mariusza Ogończyka, z koalicji Komitet Wyborczy SLD 

Lewica Razem. Pan Mariusz Ogończyk nie utracił prawa wybieralności oraz nie 

zrzekł się pierwszeństwa do obsadzenia mandatu. Czynnością potwierdzającą 

włączenie do składu Sejmiku jest złożenie ślubowania. Wszystkich Państwa 

proszę o powstanie … a Pana Radnego będę prosił o potwierdzenie słowem 

ślubuję. Odczytam rotę: uroczyście ślubuję rzetelnie i sumiennie wykonywać 

obowiązki wobec Narodu Polskiego, strzec suwerenności i interesów Państwa 

Polskiego, czynić wszystko dla pomyślności Ojczyzny, wspólnoty samorządowej 

województwa i dobra obywateli, przestrzegać Konstytucji i innych praw 

Rzeczypospolitej Polskiej. 

 

- Pan Mariusz Ogończyk - …ślubuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję bardzo ! Gratuluję 

objęcia mandatu ! Państwa proszę o ponowne sprawdzenie kworum i już zajęcie 

miejsc … Proszę Państwa ! Jeszcze raz w związku z tym, że Pan Mariusz 

Ogończyk z chwilą złożenia ślubowania jest radnym Sejmiku, abyśmy mogli 

jeszcze raz sprawdzić kworum podczas dzisiejszej naszej sesji … Bardzo proszę 

o wciśnięcie przycisku kworum … A więc, proszę Państwa, mamy 39 osób. 

Oczywiście posiedzenie, nasza sesja dzisiaj jest prawomocna, w związku z tym 



3 

przystępujemy do kolejnych punktów porządku obrad, ale zanim do tego dojdzie, 

bardzo proszę o zabranie głosu Panią Wiceprzewodniczącą Urszulę Koszutską. 

Pani Urszulo, bardzo proszę ! 

 

- radna Urszula Koszutska, Wiceprzewodnicząca Sejmiku – Panie 

Przewodniczący ! Panie Marszałku ! Szanowne Panie Radne, Panowie Radni 

i Zaproszeni Goście ! Ostatnia niedziela stycznia w województwie śląskim to 

dzień pamięci o Tragedii Górnośląskiej z 1945 roku. Jest to forma upamiętnienia 

Ślązaków, ofiar powojennych zbrodni Armii Czerwonej i władz 

komunistycznych. Tragedia Górnośląska obejmowała wiele działań 

o charakterze zbrodniczym wobec cywilnych mieszkańców Górnego Śląska 

i przez długie lata pamięć wydarzeń tamtego okresu była pomijana 

i zniekształcana. Wkroczenie sowietów na Górny Śląsk w styczniu w 1945 roku 

charakteryzowało się potężnym zniewoleniem, przemocą, represjami, gwałtami, 

morderstwami, aresztowaniami, osadzeniem w obozach i więzieniach, a także 

wywózkami do Związku Radzieckiego. Wymienione zbrodnie były masowe, 

dotykały wielu niewinnych mieszkańców Śląska. Represje były popełniane 

wobec cywilnej ludności regionu, niezależnie od wieku, płci i narodowości, 

i pozostają w pamięci śląskich rodzin do dziś jako czas nieuzasadnionych, 

bestialskich zbrodni. W związku z 78. rocznicą tej tragedii proszę o upamiętnienie 

ofiar tego tragicznego dla wielu śląskich rodzin, przerażającego wydarzenia. 

Oddajmy hołd wszystkim niewinnym ofiarom zbrodni popełnionych przez Armię 

Czerwoną i komunistyczny aparat bezpieczeństwa, zamordowanym, 

poszkodowanym, deportowanym do Związku Radzieckiego, osadzonym 

w więzieniach i obozach. Proszę Państwa o powstanie …[…]… Oddajemy cześć 

tym, którzy zostali zamęczeni zarówno w obozach koncentracyjnych 

w Świętochłowicach-Zgodzie, w Siemianowicach, w Mysłowicach, jak i na 

zesłaniu w odległych republikach Związku Radzieckiego. Pamięć o tej trudnej 

przeszłości powinna być nieustanną przestrogą przed złem, jakie niosą totalitarne 

systemy, nacjonalistyczne ruchy i wojny. Dziękuję Państwu ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję bardzo Pani 

Przewodniczącej ! Szanowni Państwo ! Przechodzimy do punktu rozpatrzenie 

proponowanych zmian w porządku obrad… 

 

 

3. Rozpatrzenie proponowanych zmian w porządku obrad: 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…i chciałbym zaproponować 

kilka nowych punktów, a mianowicie zastąpienie w punkcie 13 projektu uchwały 

w sprawie zmiany składu Komisji Skarg, Wniosków i Petycji opisanego na druku 

VI/632 na druk VI/632 a. Ponadto proponuję umieszczenie po punkcie 15 kolejno 

następujące projekty uchwał w sprawie kolejnych komisji – zmiany składu 
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Komisji Edukacji, Nauki i Kultury – druk VI/637, następnie zmiany składu 

Komisji Rozwoju i Zagospodarowania Przestrzennego – druk VI/638, następnie 

proponuję również wyznaczenie Wiceprzewodniczącego Rady Nadzorczej 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 

w Katowicach – i tu będzie druk VI/640. Czy jeszcze ktoś z Państwa chciałby 

zabrać głos, jeżeli chodzi o porządek obrad ? Bardzo proszę, Pani Alina Bednarz 

… Pani Radna Alina Bednarz ! 

 

- radna Alina Bednarz – Szanowny Panie Przewodniczący ! Szanowny Panie 

Marszałku ! Szanowny Zarządzie ! Państwo Radni, Goście ! W imieniu klubu 

radnych Koalicji Obywatelskiej wnoszę o zmianę porządku obrad polegającą na 

wprowadzeniu dodatkowego punktu, to jest projektu uchwały w sprawie 

powołania doraźnej Komisji ds. Równego Traktowania, Dialogu Obywatelskiego 

i Wielokulturowości. Szanowni Państwo ! W maju 2022 roku Rada Ministrów 

przyjęła program – Krajowy Program Działań na rzecz Równego Traktowania na 

lata 2021-2030 i komisja ta ma wspierać Samorząd Województwa Śląskiego 

przede wszystkim w realizacji zapisów tego programu. 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję Pani Radnej ! 

Proszę Państwa ! Czy do porządku obrad ktoś jeszcze chciałby zgłosić punkty ? 

… Nie widzę ! A zatem żeby tylko uporządkować pewne kwestie, to Szanowni 

Państwo, w punkcie 13 będziemy mieli podjęcie uchwały w sprawie zmiany 

składu Komisji Skarg i Wniosków – i tu jest druk VI/632 a, następnie w punkcie 

16 pojawi się znowu kolejna kwestia dotycząca uchwały w sprawie zmiany 

składu Komisji Edukacji, Nauki i Kultury – i to jest druk VI/637. W punkcie 17 

porządku obrad będzie podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji 

Rozwoju i Zagospodarowania Przestrzennego – to jest druk VI/638. W punkcie 

18 będzie kwestia podjęcia uchwały w sprawie powołania doraźnej Komisji 

ds. Równego Traktowania, Dialogu Obywatelskiego i Wielokulturowości – druk 

VI/639. W punkcie 19 będziemy mieli podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia 

Wiceprzewodniczącego Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 

Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach – i to jest druk VI/640. 

Natomiast punkty, które były już w porządku obrad, teraz będą miały punktację 

od nr 20 do 23, a mianowicie rozpoczynamy od uchwały w sprawie rozpatrzenia 

skargi na działalność Zarządu Dróg Wojewódzkich w Katowicach i zakończymy 

punktem 23 – zamknięcie sesji Sejmiku. Czy do tak przedstawionego porządku 

obrad jeszcze ktoś z Państwa chciałby zabrać głos ? … Nie widzę, a zatem 

musimy głosować poszczególne punkty. I tak, przystępujemy do głosowania nad 

zmianą w punkcie 13… 

 

Głosowanie nad zmianą porządku obrad polegającą na wymianie projektu uchwały 

w sprawie zmiany składu Komisji Skarg i Wniosków z druku VI/632 na VI/632 a: 
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za  35 

przeciw 2 

wstrzym. 2 

 

 

Głosowanie nad uzupełnieniem porządku obrad o projekt uchwały w sprawie 

zmiany składu Komisji Edukacji, Nauki i Kultury (druk VI/637): 

 

za  35 

przeciw 2 

wstrzym. 2 

 

 

Głosowanie nad uzupełnieniem porządku obrad o projekt uchwały w sprawie 

zmiany składu Komisji Rozwoju i Zagospodarowania Przestrzennego (druk 

VI/638): 

 

za  34 

przeciw 3 

wstrzym. 2 

 

 

Głosowanie nad uzupełnieniem porządku obrad o projekt uchwały w sprawie 

powołania doraźnej Komisji ds. Równego Traktowania, Dialogu Obywatelskiego 

i Wielokulturowości (druk VI/639): 

 

za  26 

przeciw 10 

wstrzym. 3 

 

 

Głosowanie nad uzupełnieniem porządku obrad o projekt uchwały w sprawie 

wyznaczenia Wiceprzewodniczącego Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach (VI/640): 

 

za  26 

przeciw 13 

wstrzym. 0 

 

 

Przyjęty porządek obrad: 

 

1. Otwarcie sesji Sejmiku. 
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2. Objęcie mandatu radnego – złożenie ślubowania. 

3. Rozpatrzenie proponowanych zmian w porządku obrad. 

4. Przyjęcie protokołów z L, LI, LII sesji Sejmiku. 

5. Podjęcie uchwały w sprawie wyboru Członka Zarządu Województwa Śląskiego 

(druk VI/636). 

6. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Śląskiego na lata 2023-2035 (druk VI/629). 

7. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Województwa Śląskiego na 2023 

rok (druk VI/630). 

8. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłaty za przeprowadzenie 

egzaminu państwowego na prawo jazdy w Wojewódzkich Ośrodkach Ruchu 

Drogowego na terenie województwa śląskiego (druk VI/627). 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr VI/52/8/2022 Sejmiku 

Województwa Śląskiego z dnia 19 grudnia 2022 roku w sprawie zwrotów kosztów 

podróży służbowych Radnych Sejmiku Województwa Śląskiego (druk VI/631). 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zawarcia Porozumienia o współpracy pomiędzy 

Województwem Śląskim (Rzeczpospolita Polska) a Stanem Parana 

(Federacyjna Republika Brazylii) (druk VI/625). 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia Programu 

współpracy Samorządu Województwa Śląskiego z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o 

działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na rok 2023 (druk VI/626). 

12. Podjęcie uchwały w sprawie ogłoszenia roku 2023 Rokiem Wojciecha 

Korfantego w Województwie Śląskim (druk VI/628). 

13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 

(druk VI/632 a). 

14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Polityki Społecznej i 

Ochrony Zdrowia (druk VI/633). 

15. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Rolnictwa i Terenów 

Wiejskich (druk VI/634). 

16. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Edukacji, Nauki i Kultury 

(druk VI/637). 

17. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Rozwoju 

i Zagospodarowania Przestrzennego (druk VI/638). 

18. Podjęcie uchwały w sprawie powołania doraźnej Komisji ds. Równego 

Traktowania, Dialogu Obywatelskiego i Wielokulturowości (druk VI/639). 

19. Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia Wiceprzewodniczącego Rady 

Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 

Wodnej w Katowicach (druk VI/640). 

20. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Zarządu Dróg 

Wojewódzkich w Katowicach (druk VI/635). 

21. Sprawozdanie z działalności Zarządu Województwa Śląskiego w okresie 

pomiędzy sesjami. 
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22. Interpelacje, zapytania, wnioski, oświadczenia radnych. 

23. Zamknięcie sesji Sejmiku. 

 

 

4. Przyjęcie protokołów z L, LI, LII sesji Sejmiku: 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – proszę Państwa ! Teraz 

przechodzimy do kolejnych punktów, w których przyjmiemy czy też odrzucimy 

protokoły z poprzednich trzech sesji Sejmiku. No trwało to dość długo, zanim 

protokoły zostały przygotowane, one zostały do Państwa rozesłane. W związku 

z tym, że te sesje wyjątkowo długo trwały i wymagało to czasu żeby solidnie 

i rzetelnie przygotować protokoły. Proszę Państwa ! Czy są uwagi do 

przedłożonych protokołów ? Czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos ? … Nie 

widzę ! Głosujemy ! 

 

Głosowanie na przyjęciem protokołu z L sesji Sejmiku: 

 

za  26 

przeciw 13 

wstrzym. 0 

 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…jakoś nie rozumiem, proszę 

Państwa, bo protokół czy … tu nawet zapytam Pana Przewodniczącego, bo 

widzę, kto głosował przeciw. Głosowaliśmy za przyjęciem protokołu. 

Oczywiście, taka jest możliwość, tylko nie bardzo rozumiem te intencje, bo 

wydaje mi się, że solidnie był protokół przygotowany… 

 

- radny Jan Kawulok – ja zostałem wywołany … nie wiem za bardzo dlaczego. 

No każdy radny ma prawo głosować za przyjęciem protokołu lub też przeciw, no. 

Ja głosowałem akurat przeciw, ponieważ po odsłuchaniu i też po przeczytaniu, 

no są rozbieżności znaczne. Dużo głosów było z sali, które nie były nagrywane, 

a były, że tak powiem komentowane. No więc dlatego zagłosowałem przeciw. 

Dziękuję ! … Mam nadzieję, że można ? 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…dziękuję bardzo !. 

Oczywiście, że można … oczywiście, że można. Byłem …[głosy z sali, poza 

nagraniem] … dobrze, proszę Państwa, jest to prawo radnych, przy czym proszę 

wybaczyć, moje zdumienie wynikało z tego, że otwierałem dyskusję i jeżeli były 

uwagi, to oczekiwałem, że ktoś po prostu zgłosi te uwagi. Ale dziękuję bardzo za 

te wyjaśnienia, przyjmuję je. Proszę Państwa ! Ponieważ dotarł do nas radny 

Czarnynoga, w związku z tym witamy i jeszcze będę prosił Państwa o ponowne 

przeliczenie kworum do kolejnych głosowań. Bardzo proszę jeszcze raz 
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o uruchomienie kworum, a Państwa o zagłosowanie … Bardzo proszę, jeszcze 

raz potwierdzamy kworum … 40 osób obecnych, dziękuję bardzo ! Proszę 

Państwa ! I przechodzimy do głosowania nad protokołem z LI sesji Sejmiku… 

 

Głosowanie na przyjęciem protokołu z LI sesji Sejmiku: 

 

za  37 

przeciw 0 

wstrzym. 3 

 

Głosowanie na przyjęciem protokołu z LII sesji Sejmiku: 

 

za  35 

przeciw 0 

wstrzym. 5 

 

 

5. Podjęcie uchwały w sprawie wyboru Członka Zarządu Województwa 

Śląskiego (druk VI/636): 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – proszę Państwa ! 

Przystępujemy do procedowania kolejnego punktu, a mianowicie podjęcie 

uchwały w sprawie wyboru Członka Zarządu Województwa Śląskiego. 

Kompetencja rekomendowania osoby na to zaszczytne stanowisko przypada 

Marszałkowi. Bardzo proszę Marszałka Jakuba Chełstowskiego o zabranie 

głosu ! 

 

- Marszałek Jakub Chełstowski – Szanowny Panie Przewodniczący ! Szanowny 

Panie Marszałku ! Szanowny Panie Pośle ! Panie Przewodniczący ! Panie 

Starosto ! Drodzy Państwo Radni ! Jak dobrze wiecie, mamy wakat w Zarządzie 

na piątym członku Zarządu. Chciałbym na to stanowisko tutaj jednocześnie 

wycofać poprzednią kandydaturę i zgłosić Pana Grzegorza Boskiego do pełnienia 

funkcji Członka Zarządu Województwa Śląskiego. Na ręce Pana 

Przewodniczącego ten wniosek składam, o uzupełnienie przedmiotowej uchwały 

o nazwisko. Trzy zdania myślę trzeba by wprowadzić. Po pierwsze, gratuluję 

Panu Radnemu objęcia funkcji radnego województwa, więc życzę powodzenia 

w tej szlachetnej misji. Myślę, że... może nie chcę powiedzieć subregionalnie, ale 

od dawien dawna Ziemia Częstochowska, Kłobucka, Myszkowska nie miała 

przedstawiciela Zarządu, subregionalnie. Niestety mamy w regionie trochę 

niesprawiedliwy podział alokacji środków unijnych, jest dwufunduszowość i trzy 

subregiony z tej dwufunduszowości będą korzystać, czyli centrum, zachód 

i południowy, a północny nie może z tego skorzystać, pomimo tego, że 

zabiegaliśmy swego czasu u Pana Ministra Budy o to, żeby jednak stworzyć 
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obszar strategicznej interwencji dla tego subregionu północnego, czyli 

Częstochowa i okoliczne powiaty. No niestety takiej zgody nie było, nie udało 

się tego w jakimś stopniu dokonać, z różnych przyczyn. No na pewno nie były to 

w mojej ocenie przyczyny merytoryczne, ale z drugiej strony Śląsk ma 

największą alokację środków, trzy miliardy polityka spójności, ponad dwa 

miliardy FST, a Ziemia Częstochowska szeroko pojęta ma tylko politykę 

spójności, więc w mojej ocenie zasadne jest to, aby zarekomendować Wysokiemu 

Sejmikowi powołanie Pana Grzegorza Boskiego na stanowisko Członka Zarządu 

Województwa Śląskiego. Pan Grzegorz Boski posiada duże doświadczenie jeżeli 

chodzi o zarządzanie strukturami samorządowymi, ma bardzo dobre 

przygotowanie merytoryczne, ukończył Politechnikę Częstochowską na kierunku 

zarządzanie instytucjami publicznymi i samorządowymi. Mocno związany 

z rolnictwem, a jak dobrze wiemy, że ten subregion jest mocno rolniczy, ma 

swoje potrzeby. Myślę, że ten budżet Województwa musimy uczciwie, mądrze 

dzielić. Związany jest zawodowo z wieloma instytucjami, i rządowymi 

i samorządowymi. W ostatnich latach z dużym doświadczeniem i wiedzą o tym, 

co się w subregionie dzieje, a szczególnie te kwestie rolnicze są dla nas bardzo 

istotne, członek Polskiego Stronnictwa Ludowego. I ja bym tutaj Szanownym 

Państwu Radnym Sejmiku rekomendował zagłosowanie za tą kandydaturą. 

Potrzebujemy piątego członka Zarządu żeby realizować zadania. Tych zadań jest 

bardzo dużo, notabene kończy się jedna perspektywa, a zaczyna się druga. Tych 

zadań przyrasta, w mojej ocenie odciążenie Zarządu poszczególnymi elementami 

i wsparcie też, szczególnie też po ostatnim spotkaniu w subregionie 

z samorządowcami, którzy bardzo mocno wypełnili tą treścią merytoryczną 

potrzeby subregionu. Myśmy to spotkanie mieli półtora tygodnia temu. Tutaj 

bardzo dziękuję Panu Staroście Kiepurze za zorganizowanie tego spotkania. 

Praktycznie były wszystkie samorządy z tego subregionu, trzy powiaty. To 

bardzo cieszy, że jest takie zainteresowanie, ale też potrzeba we wdrażaniu 

środków unijnych w konkursach, które organizujemy. Myślę, że z tej części 

regionu członek Zarządu, a de facto marszałek bardzo by się przydał. No i proszę 

Państwa Radnych, Pana Przewodniczącego o przeprowadzenie procedury celem 

uzupełnienia członka Zarządu o kandydaturę Pana Grzegorza Boskiego. Ja 

bardzo dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Panu Marszałkowi ! 

Szanowni Państwo ! Mamy zgłoszoną kandydaturę na stanowisko członka 

Zarządu, Pana Grzegorza Boskiego. Otwieram dyskusję, czy ktoś z Państwa 

Radnych chciałby zabrać głos ? Bardzo proszę ! Bardzo bym prosił żeby zgłaszać 

się również w systemie … Bardzo proszę Panie Radny ! 

 

- radny Marcin Kozik – Szanowny Panie Przewodniczący ! Panie Marszałku ! 

Panie Pośle ! Szanowni Państwo Radni ! Dostojni Goście ! Ja z wielkim 

zadowoleniem przyglądam się tej loży naszych gości, znamienitych gości. 
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W ostatnim czasie gościliśmy Panią Marszałek Wandę Nowicką. Dzisiaj gościmy 

Pana Marszałka Zgorzelskiego. Tutaj, Szanowni Państwo, widać takie mocne 

zdolności koalicyjne Pana Posła Wojciecha Saługi, bo też przecież nie bez kozery 

się tutaj pojawił wśród nas. Szanowni Państwo ! Mam nadzieję, że dzisiaj 

w końcu ten Zarząd będzie już pięcioosobowy, a jeżeli mógłbym prosić 

Szanownego Kandydata na członka Zarządu o powiedzenia jeszcze kilku słów 

o sobie, bo to wystąpienie Pana Marszałka Chełstowskiego było bardzo 

enigmatyczne. Dziękuję bardzo ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję bardzo Panu 

Radnemu ! Ja nie widzę takiej potrzeby. Nie wiem, chyba że kandydat chciałby 

rzeczywiście, to oczywiście nie odmówię … Bardzo proszę, Pan Grzegorz 

Boski ! 

 

- Pan Grzegorz Boski – witam Państwa bardzo serdecznie ! Panie 

Przewodniczący ! Panie Marszałku ! Nazywam się Grzegorz Boski, 45 lat. Od 

zawsze działacz organizacji społecznych, od związanych z kościołem po 

harcerstwo, Związek Młodzieży Wiejskiej. Później praca zawodowa rozpoczęta 

w Śląskim Ośrodku Doradztwa Rolniczego, w którym później byłem wiele lat 

dyrektorem. Później Wojewódzki Ośrodek Ruchu Drogowego, jednostka 

również samorządowa, a ostatnie lata kierownik wydziału w Miejskim Zarządzie 

Dróg w Częstochowie, również jednostka samorządowa. Prywatnie szczęśliwy 

ojciec dwojga córek, mąż. Tyle ! Jeśli są jakieś pytania, bardzo proszę ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję ! Czy jeszcze 

ktoś chciałby ? … Widzę, jest Pan Janka Kawulok, udzielam głosu. Bardzo 

proszę ! 

 

- radny Jan Kawulok – Panie Przewodniczący ! Panie Marszałku ! Ja tylko gwoli 

przypomnienia, oczywiście nie znam Pana tutaj kandydata, ale przypominam, że 

jest coś takiego w województwie śląskim jak subregion południowy. Dzisiaj jak 

gdyby domykamy obsadę tych funkcji po rozdaniu listopadowym. 

Przewodniczący, trzech zastępców przewodniczącego, marszałek i czterech 

członków Zarządu – ani jednej osoby Żywiecczyzna, Bielskie, Cieszyńskie. Mam 

nadzieję, że nasi radni właśnie z tego obszaru będą skuteczniej walczyć o funkcje. 

Funkcje się jednak zawsze łączą z pewnymi wpływami. Jest mi niezwykle 

przykro, że jak gdyby w tym nowym układzie nie ma nikogo z subregionu 

południowego. To tylko taka moja dygresja. Dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Panu 

Przewodniczącemu ! Ale jak mnie pamięć nie myli, to my tylko utwierdzamy 

pewną tradycję, bo zdaje się w tym poprzednim Zarządzie też nie było 

jednoznacznie osoby, która pochodziła z tego... 
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- radny Jan Kawulok –…tak się akurat składa, że Przewodniczący Sejmiku był 

z tego okręgu… 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…oczywiście, oczywiście 

miałem na myśli Zarząd, bo Pan Przewodniczący... ale bardzo proszę, Pan 

Wicemarszałek Krzysztof Klimosz, proszę bardzo ! 

 

- Pan Krzysztof Klimosz, Członek Zarządu Województwa – Szanowni 

Państwo ! Panie Przewodniczący ! Jak Pan dobrze wie, oboje jesteśmy 

z Cieszyna. Reprezentuję subregion południowy pomimo tego, że w tej chwili 

życie się tak potoczyło, że mieszkam w Zagłębiu – subregion południowy mam 

w sercu, Cieszyn mam w sercu i na pewno będę reprezentował ten region. 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Panie Marszałku ! 

…No, pozwolę sobie tak troszeczkę poza protokołem, patrząc na posturę Pana 

Marszałka Klimosza myślę, że dobrze reprezentowany w Zarządzie jest 

subregion południowy naszego województwa. Dobrze, proszę Państwa ! Proszę 

bardzo, wróćmy już do powagi tej sali. Bardzo proszę, czy jeszcze są głosy 

w dyskusji ? … Nie widzę ! Proszę Państwa ! W związku z wyborem, musimy 

powołać członka Zarządu, musimy powołać komisję skrutacyjną. Chciałbym 

zaproponować do składu komisji skrutacyjnej Pana Jacka Świerkockiego, Pana 

Marka Bieńka, Pana Rafała Kandziorę, Pana Mirosława Mazura i Panią Dorotę 

Konieczny-Simela. Czy te osoby … może najpierw czy są jeszcze osoby, które 

chcieliby Państwo zgłosić do komisji skrutacyjnej ? … Nie ukrywam, że na 

konwencie, przed spotkaniem naszego Sejmiku, naszej sesji, rozmawialiśmy, te 

kandydatury były ogólnie akceptowalne, ale żeby formalności stało się zadość 

moje pytanie czy jeszcze są kandydatury z sali ? … Nie widzę ! Wobec tego 

zapytam poszczególne osoby, czy wyrażają zgodę zgodę. Pan Świerkocki [tak] 

… dziękuję ! Pan Marek Bieniek ? [tak] … dziękuję ! Pan Rafał Kandziora ? [tak] 

… dziękuję bardzo ! Mirosław Mazur ? [tak] … I Pani Dorota Konieczny-Simela 

[tak] … dziękuję bardzo ! Bardzo proszę, 5 minut przerwy, proszę Państwa … a 

przepraszam, przepraszam, przepraszam, przepraszam, jeszcze sekundkę, bo 

małe faux-pas. Chciałem jeszcze poprosić o zabranie głosu Pana… później, po 

wyborze … Musimy przegłosować skład komisji, dobrze. Jeżeli wszyscy 

Państwo już zgodzili się na udział w pracach, to musimy przegłosować skład 

komisji. Mamy przygotowany, bardzo proszę, głosujemy… 

 

Głosowanie nad zatwierdzeniem zaproponowanego składu komisji skrutacyjnej: 

 

za  40 

przeciw 0 

wstrzym. 0 
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- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – proszę Państwa ! Bardzo 

proszę, teraz 5 minut przerwy, a komisję skrutacyjną proszę o ukonstytuowanie 

się i wskazanie przewodniczącego/przewodniczącej. 5 minut przerwy – dziękuję 

bardzo ! Nie rozchodźmy się, bo myślę, że to krótko potrwa… 

 

[przerwa w obradach] 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – zapraszam Państwa do 

zajmowania miejsc ! Czy dobrze rozumiem, że Przewodniczącą komisji 

skrutacyjnej została Pani Radna Dorota Konieczny-Simela ? Gratulujemy i 

oddaję głos Pani Przewodniczącej … Szanowni Państwo ! Proszę już zajmować 

miejsca, przystępuje do pracy komisja skrutacyjna z Przewodniczącą na czele 

Dorotą Konieczny-Simela. Oddaję Pani Przewodniczącej głos ! Bardzo proszę ! 

 

- radna Dorota Konieczny-Simela – Panie Przewodniczący ! Panie Marszałku ! 

Szanowni Państwo ! Szanowni Goście ! Proszę Państwa ! Komisja skrutacyjna, 

jak Pan Przewodniczący powiedział, w składzie: Dorota Konieczny-Simela, 

Marek Bieniek, Rafał Kandziora, Mirosław Mazur, Jacek Świerkocki 

ukonstytuowała się. Miło mi ogłosić, że zostałam wybrana Przewodniczącą 

komisji skrutacyjnej. Komisja powołana podczas LIII sesji Sejmiku 

Województwa Śląskiego w sprawie wyboru członka Zarządu Województwa 

Śląskiego. Szanowni Państwo Radni ! Przypominam, że na podstawie zapisów 

ustawy o samorządzie województwa, art. 32 pkt 3: sejmik województwa wybiera 

wicemarszałków oraz pozostałych członków zarządu na wniosek marszałka 

zwykłą większością głosów w obecności co najmniej połowy ustawowego składu 

sejmiku w głosowaniu tajnym, co oznacza, że zgodnie z procedurą będę 

odczytywała nazwiska Państwa Radnych, prosząc by każdy z Państwa odebrał 

swoją kartę do głosowania, wypełnił tę kartę zgodnie z zasadą oddania jednego 

krzyżyka w rubryce za, przeciw lub wstrzymuję się. Po czym odczytam wszystkie 

nazwiska ponownie, prosząc Państwa o wrzucenie karty do głosowania do urny. 

 

[komisja skrutacyjna rozdała obecnym radnym karty do głosowania, a następnie 

przeprowadziła procedurę głosowania] 

 

- radna Dorota Konieczny-Simela – czy wszyscy Państwo oddaliście głosy ? 

Nikogo nie pominęłam ? Bardzo dziękuję, zatem udamy się teraz, by policzyć 

Państwa głosy… 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – proszę Państwa ! Ogłaszam 15 

minut przerwy. Spotykamy się 1225 na ogłoszeniu wyników głosowania. 

 

[przerwa w obradach] 
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- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – Szanowni Państwo Radni ! 

Proszę zajmować miejsca, a Panią Przewodniczącą komisji skrutacyjnej bardzo 

proszę o ogłoszenie wyników głosowania nad wyborem członka Zarządu … 

Bardzo proszę Panią Przewodniczącą Dorotę Konieczny-Simela o ogłoszenie 

wyników głosowania. Bardzo proszę ! 

 

- radna Dorota Konieczny-Simela – Panie Przewodniczący ! Panie Marszałku ! 

Szanowni Państwo ! Członkowie Zarządu ! Szanowni Państwo Goście ! 

Szanowni Radni ! Komisja skrutacyjna w składzie: Dorota Konieczny-Simela, 

Marek Bieniek, Rafał Kandziora, Mirosław Mazur, Jacek Świerkocki została 

powołana podczas LIII sesji Sejmiku Województwa Śląskiego VI kadencji 

w dniu 30 stycznia 2023 roku w celu przeprowadzenia głosowania tajnego 

w sprawie wyboru Członka Zarządu Województwa Śląskiego. Jeszcze raz 

podkreślam, że o pozytywnym wyniku głosowania decydowała zwykła 

większość głosów oddanych w obecności co najmniej połowy ustawowego 

składu Sejmiku. Szanowni Państwo ! Komisja skrutacyjna rozdała radnym karty 

do głosowania w liczbie 40. Po otworzeniu urny komisja skrutacyjna stwierdziła, 

że znajduje się w niej 40 kart do głosowania. Po przeliczeniu i sprawdzeniu kart 

komisja ustaliła, iż głosów ważnych oddano 40, czyli nie oddano żadnego 

nieważnego głosu. Za kandydaturą Pana Grzegorza Boskiego oddano 26 głosów, 

przeciw kandydaturze Pana Grzegorza Boskiego oddano 14 głosów, nie było 

wstrzymujących się głosów. Niniejszym protokół podpisano. Karty do 

głosowania jako załącznik do protokołu oraz sam protokół przekazuję Panu 

Przewodniczącemu. 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję Pani Radnej ! 

Szanowni Państwo ! Ogłaszam, że wybrany został stosunkiem głosów 26 za, 14 

przeciw, na członka Zarządu Pan Grzegorz Boski. Pan Marszałek Chełstowski, 

bardzo proszę ! 

 

- Marszałek Jakub Chełstowski – ja tak poza protokołem bardzo dziękuję tutaj 

Panu Marszałkowi Zgorzelskiemu, Panu Posłowi Sałudze, Przewodniczącemu 

Karolczakowi za współpracę, Przewodniczącemu Kiepurze, a Pana Grzegorza 

Boskiego zapraszam albo obok Marszałka Klimosza, albo obok Pani Skarbnik. 

Do wyboru, do koloru i witam na pokładzie ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Panie Marszałku ! 

Szanowni Państwo ! Ten wybór jest równoznaczny z tym, że na wniosek 

Marszałka Województwa w wyniku prawidłowo przeprowadzonego głosowania 

tajnego Członkiem Zarządu Województwa Śląskiego został Pan Grzegorz Boski 

… Szanowni Państwo ! Chciałbym poprosić o zabranie głosu Pana 

Wicemarszałka, Pana Piotra Zgorzelskiego. Bardzo proszę, Panie Marszałku ! 



14 

 

- Pan Piotr Zgorzelski, Wicemarszałek Sejmu RP – Wielce Szanowny Panie 

Przewodniczący ! Wysokie Prezydium ! Panie Marszałku wraz z Zarządem 

Województwa Śląskiego ! Szanowni Państwo Radni Województwa ! Muszę 

przyznać, że dla mnie to niezwykle wzruszająca chwila. Bardzo ważny moment 

z wielu powodów, ponieważ stanąć w historycznej sali, która była świadkiem 

bardzo ważnych wydarzeń z punktu widzenia życia regionu czy też naszego 

kraju, to i dla historyka, i dla samorządowca, ale też człowieka od wielu lat 

w służbie naszej ukochanej ojczyzny, ogromne przeżycie. Stanąć przed 

gospodarzami Ziemi Śląskiej to także wielka radość, ponieważ akurat tak się 

złożyło, że znaczna część mojej aktywności i służby publicznej dotyczyła pracy 

w samorządzie. Powiem więcej ! We wszystkich trzech kategoriach samorządu. 

I samorząd dlatego właśnie uznaję za niezwykłą wartość i niezwykle istotną część 

funkcjonowania państwa. Dlatego, że towarzyszy samorządowi, po pierwsze, 

reprezentacja wybierana przez obywateli, a po drugie coś, co jest bliskie mojej 

wizji i idei państwa, czyli decentralizacja. Z pewnością i także na tej sali są osoby, 

które inaczej uważają, ale taka jest demokracja, że możemy mieć inne zdanie. 

Tylko patrząc na to co w ostatnich latach dotknęło polskie samorządy, to 

z decentralizacją nie ma nic wspólnego, a powiem więcej, stosowanie metody 

salami i po kolei odzieranie samorządu z kompetencji, także województwa, bo 

przecież zarządzanie finansami w zakresie sportu czy też ODR-y, a w końcu 

gospodarka wodna, czy też melioracyjna. To wszystko w konsekwencji, jak 

patrzymy, odbyło się już nawet nie ze szkodą dla samorządu województwa, ale 

też, ale przede wszystkim ze szkodą dla obywateli. I mówię to jako były starosta 

płocki, który był wtedy liderem tej wspólnoty, kiedy nastąpiła potężna powódź, 

kiedy wraz z samorządowcami województwa walczyliśmy o ludzi, o rzekę. 

Dzisiaj stworzone Wody Polskie są niewydolnym molochem i tylko wypełniają 

wizję państwa centralistycznego. Nie będę o tym zbyt długo mówił, dlatego że 

Państwo najlepiej to czujecie jako ludzie związani z samorządem województwa. 

Tego województwa, które liczy 4,5 mln mieszkańców i zorganizowane jest 

w granice jednego z lepiej rozwijających się regionów, w którym funkcjonuje 36 

powiatów i 167 gmin. To wszystko pokazuje, że samorząd ma sens. A dziś oprócz 

tego, że ta warstwa samorządowa wybrzmiewa w moim wystąpieniu najgłośniej, 

to też chcę powiedzieć, że na tej sali są samorządowcy, którzy także będąc 

parlamentarzystami, Śląsk nosili w sercu. Patrzę tu na wspaniałego 

samorządowca i wiem, jakim byłeś Tadeusz parlamentarzystą i za tą służbę dla 

Śląska … Heniu, przepraszam, za tą służbę Henryk dla Śląska i dla naszej 

ojczyzny dzisiaj chciałem Ci bardzo serdecznie podziękować. No i w końcu jako 

ludowiec bardzo się cieszę, że Polskie Stronnictwo Ludowe zarówno w tym 

obszarze uchwałodawczym, spoglądam na Wiceprzewodniczącego Gmitruka, ale 

także tym zarządczym może włączyć się w wzięcie odpowiedzialności za rozwój 

tego regionu. Nie dostrzegłem, gdzie siedzi Marszałek Boski, ale gdybym ja 

chciał skorzystać z sugestii Marszałka, to usiadłbym przy Skarbniku. Nie wiem, 
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czy tak zrobił. Nie ... Miał wybór. Ale myślę, że z Panią Skarbnik także nawiąże 

dobre relacje, bo jak wskazał Marszałek, to region, na który trzeba bardzo mocno 

zwrócić uwagę. Dziękuję Panu Marszałkowi za zaufanie dla naszego kandydata. 

Dziękuję Panu Marszałkowi za determinację na rzecz rozwoju województwa 

i tego regionu. Deklaruję jako Wicemarszałek Sejmu, ale jako członek formacji, 

która także bierze odpowiedzialność za rozwój tego województwa, że zarówno 

w tej części kadencji, ale i po wyborach – nie wiemy jak się one potoczą – jestem 

do dyspozycji i proszę uważać mnie za przyjaciela Ziemi Śląskiej. Dziękuję 

bardzo ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Panie Marszałku ! 

Gratuluję Panu Boskiemu wyboru, a Państwa zapraszam na piętnastominutową 

przerwę, spotykamy się … godzina 1245. 

 

[przerwa w obradach] 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – Szanowni Państwo ! Kolejny 

punkt porządku dzisiejszych obrad… 

 

 

6. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Śląskiego na lata 2023-2035 (druk VI/629): 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…czy w +punkcie, który 

dotyczy podjęcia uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Śląskiego, ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos ? … Czy 

w tym punkcie oczekujecie Państwo dyskusji, czy dokumenty przesłane 

wyczerpują wszystkie pytania ? … Nie widzę, a zatem proponuję przegłosować. 

Proszę uruchomić głosowanie … czy ktoś z Państwa tu na sali ma problem z 

zagłosowaniem ? … Nie widzę ! 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  23 

przeciw 12 

wstrzym. 2 

 

 

7. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Województwa 

Śląskiego na 2023 rok (druk VI/630): 
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- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…Pan Marszałek ? … Czy ktoś 

z Państwa chciałby zabrać głos ? … Nie widzę ! Rozumiem, że przesłane 

dokumenty … Jest Pan Piotr Bańka, tak ? Bardzo proszę, Panie Piotrze ! 

 

- radny Piotr Bańka – Panie Przewodniczący ! Panie Marszałku ! Szanowni 

Państwo ! Ja chciałem zapytać o pieniądze, które są na program związany z in 

vitro – to jest te 5 mln … I rozumiem, są to pieniądze na to żeby mogło być więcej 

dzieci, z drugiej strony mamy zmniejszenie w budżecie 7 mln zł, które miały być 

przeznaczone na remonty dróg i urządzeń mostowych, co z drugiej strony, 

w związku z tym wiąże się z zagrożeniem bezpieczeństwa dla osób, które 

korzystają z dróg i tych urządzeń mostowych. Czy, Panie Starosto, było to 

potrzebne, konieczne, zdejmowanie tych pieniędzy, żeby było na in vitro, bo 

wcześniej Pan nie mógł … Panie Marszałku, przepraszam ! … No możecie sobie 

Państwo trywializować, pomyliłem się, przepraszam. W każdym bądź razie, jak 

Pan wcześniej ujął, tych pieniędzy nie było. No nagle się znalazły, zdejmując 

7 mln z remontów dróg. Dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – bardzo proszę, na to pytanie 

odpowie Pan Marszałek Chełstowski. 

 

- Marszałek Jakub Chełstowski – Panie Radny ! Krótko i na temat. Oczywiście, 

myśmy przed chwilą głosowali i tam było przesunięcie na przyszły rok, więc to 

zadanie notabene nie jest, nikt z niego nie rezygnuje, ale zostało przesunięte 

teoretycznie na tą chwilę na 2024, z uwagi na to, że przetargi, ogłoszenia, kwoty, 

kwoty po przetargach – tu się może dużo zmienić. My będziemy te pieniądze 

odtwarzać ewentualnie z wyniku finansowego. Zobaczymy jak się sprawy na 

rynku podzieją, bo szacunki dzisiaj, a szacunki jutro to są dwie różne sprawy. 

Notabene te inwestycje są zabezpieczone w WPF-ie, więc proszę doczytać. 

Myślę, że to jest jasna i czytelna sprawa. Co do samego programu in vitro, jest 

powołany zespół, który będzie opracowywał te założenia, jeżeli chodzi 

o kierunki. To będzie podstawa skierowania tej kwoty do prawa zamówień 

publicznych, opracowania tego co chcemy osiągnąć, jak chcemy osiągnąć, a więc 

żadne zadania nie zostały zdjęte. Program środki ma. Z jednej strony nie 

rezygnujemy z inwestycji, a wspieramy też program in vitro. 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Panu Marszałkowi ! 

Czy jeszcze są głosy w dyskusji ? … Nie widzę ! Najmocniej przepraszam, bo 

nie zapytałem również w poprzednim punkcie o opinię Komisji Budżetu, Skarbu 

i Finansów, która była pozytywna. Czy w punkcie, jeżeli chodzi o zmiany 

w budżecie na rok ’23 …[pozytywna]… Dziękuję Panu Przewodniczącemu ! Czy 

są jeszcze jakieś głosy w dyskusji ? … Nie widzę ! Bardzo proszę o uruchomienie 

głosowania… 
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Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  26 

przeciw 13 

wstrzym. 1 

 

 

8. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłaty za 

przeprowadzenie egzaminu państwowego na prawo jazdy 

w Wojewódzkich Ośrodkach Ruchu Drogowego na terenie 

województwa śląskiego (druk VI/627): 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – podjęcie uchwały w sprawie 

ustalenia wysokości opłaty za przeprowadzanie egzaminu państwowego na 

prawo jazdy w Wojewódzkich Ośrodkach Ruchu Drogowego na terenie 

województwa śląskiego. I tu bardzo proszę o opinię Komisji Budżetu, Skarbu 

i Finansów … pozytywna. Również obradowała Komisja Rozwoju 

i Zagospodarowania Przestrzennego. Proszę Pana Przewodniczącego Andrzeja 

Molina o opinię …[negatywna]… Dziękuję bardzo ! Czy w tym punkcie ktoś 

chciałby zabrać głos ? Pan Marszałek, bardzo proszę ! 

 

- Marszałek Jakub Chełstowski – Szanowny Panie Przewodniczący ! Szanowni 

Państwo Radni ! No ta uchwała to, jakby to powiedzieć, przerzucenie przez stronę 

rządową gorącego kartofla na stronę samorządową, bo to jest egzamin 

państwowy. Egzamin państwowy, jak sam mówi z nazwy, powinien być 

ustawiony przez państwo. Oczywiście, my mamy pewne funkcje zlecone, zadania 

zlecone. Myślę, że nic nie stałoby na drodze, żeby nadzór nad WORD-ami 

przesunąć pod choćby Pana Wojewodę. Przecież tutaj w ustawie jest jasno 

zapisane, że to jest kwestia poprawy bezpieczeństwa, ale jeżeli jest to zapisane 

po naszej stronie, nastąpiła nowelizacja prawa, gdzie pan minister rekomendował 

sejmowi zmianę procedury opłat, że to sejmiki mają ustalać. Problemy 

WORD- ów są różnorodne, różnorakie. Ostatnia podwyżka cen, rozporządzenie 

ministra, była dziesięć lat temu. Na tę chwilę my przedkładamy praktycznie, bo 

jako pierwszy Sejmik, ten projekt uchwały Państwu, z uwagi na to, że analizy 

finansowe jasno wskazują, że bez dodatkowych środków do WORD-ów na 

koniec roku trzeba będzie dołożyć. I to jest nasze zadanie, zostało to nam 

przesunięte. Z drugiej strony mamy trzy WORD-y: częstochowski, katowicki 

i bielski, z oddziałami. Myślę, że to też pokazuje skalę potrzeb, ale nie wszystkie 

WORD-y za 2022 wychodzą na plusie, bo są na minusie. Notabene przy tych 

cenach, gdybyśmy ich nie zmienili, ubytki finansowe w tych jednostkach będą 

bardzo wysokie na koniec roku. Owszem, są jeszcze tam pieniądze na kapitale 

zakładowym czy kapitale zapasowym, wypracowane z lat poprzednich, ale to 

będzie przejadanie zysków i nie będzie środków na infrastrukturę, na poprawę, 
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na zakup samochodów, etc., etc. No z drugiej strony to samorząd będzie musiał 

poprzez dotację podmiotową uzupełnić te środki, oczywiście do pełnej kwoty. 

Jest to w ustawie też zapisane. Z drugiej strony ta sama ustawa nakazuje nam 

ustawienie wysokości progów zarobków egzaminatorów, są cztery grupy 

zaszeregowania. I to też jest wielkie wyzwanie, no bo tu wszystkie te WORD-y: 

katowicki, bielski i częstochowski zabiegają o to, żeby te stawki były jak 

najwyższe. Z drugiej strony oczywiście rozumiemy potrzeby finansowania czy 

zwiększenia finansowania dla egzaminatorów, bo to jest praca bardzo 

odpowiedzialna, ale z drugiej strony też musi być strona przychodowa. Żeby ta 

strona przychodowa łącznie z kosztami inflacji mogła się zbilansować, my 

przyjęliśmy tą rekomendację Związku Województw, który zakłada dźwignięcie 

tej stawki do tych kwot czy pułapu maksymalnego żeby na koniec roku do 

Państwa się nie zwracać, bo tych pieniędzy akurat nie ma w budżecie na to żeby 

dopłacać do działalności statutowej Wojewódzkich Ośrodków Ruchu 

Drogowego. Czeka nas jeszcze w tym półroczu druga uchwała właśnie o kategorii 

zaszeregowania. My jako Zarząd Województwa przyjmujemy strategię żeby 

jednak WORD-y mogły tymi środkami w jakimś stopniu zbudować potencjał 

finansowy na to żeby za 2-3 miesiące swoim egzaminatorom wypłacić większe 

pensje, bo to jest też nasz obowiązek ustawowy. A więc do tego koszty, 

rzeczywistość, potrzeby infrastrukturalne. Dziwię się, że pan minister nie zmienił 

tego rozporządzeniem, bo to jest jego klarowna kompetencja. Różnie można 

mówić na ten temat, czy to jest dobry ruch, czy to jest zły ruch, ale jest to egzamin 

państwowy, nie samorządowy. Ja tego nie rozumiem osobiście, ale prawo na nas 

to nakłada, więc przedkładamy Sejmikowi takie rozwiązania, uważam dość 

stabilne, racjonalne z uwagi na to żeby nie prosić Państwa za parę miesięcy 

o dofinansowanie działalności tych ośrodków. Z uwagi na to, że w naszej ocenie 

jak to jest egzamin państwowy, powinien być samofinansujący się. Taka była 

inicjatywa WORD-ów w przeszłości. Owszem, możemy to zrzucać na kanwę 

mniejszej ilości egzaminów, ale z drugiej strony też WORD-om zabrano część 

kompetencji, bo jeszcze w zeszłym roku do września można było generować 

dodatkowe przychody ze szkoleń kierowców, którzy przekroczyli bazę punktów 

karnych. To też zostało zabrane z uwagi na to, że ministerstwo stwierdziło, że to 

jest mało efektywny model edukacji kierowców. Z drugiej strony były to 

dodatkowe zajęcia płatne. Różnie można na to patrzeć, ale z jednej strony 

wymyśla się model, który jest mało efektywny, z drugiej strony przerzuca się to 

na samorządy. W mojej ocenie my nadzór mamy stricte merytoryczny nad 

WORD-ami, zajmujemy się kwestią ewentualnych odwołań albo przyjmowania 

planów finansowych. To są jednostki w dużej mierze autonomiczne i uważam 

osobiście, że to raczej powinno być pod agendą strony rządowej, ale w tych 

sprawach akurat Sejm wypowiedział się inaczej, Pan Prezydent to podpisał. I tutaj 

stoimy na stanowisku, tak jak Związek Województw. Z uwagi na to, że mamy 

największe WORD-y w kraju, szczególnie ten katowicki zatrudnia najwięcej 

osób, obsługuje najwięcej petentów, no z drugiej strony od dziesięciu lat brak tej 
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podwyżki czy regulacji, czy urealnienia rynkowej tego egzaminu, bo mówiąc 

wprost to godzina z egzaminatorem, czy to kwestia merytoryczna, teoretyczna, 

czy praktyczna, to są koszty o dużo, dużo większe na rynku niż to co jest zapisane 

w tym projekcie. Z drugiej strony jest to bardzo ważne, bardzo potrzebne, chcemy 

szkolić w najwyższych standardach. Chcemy, żeby ci egzaminatorzy też dobrze 

zarabiali, bo to jednak być egzaminatorem w czterech kategoriach 

zaszeregowania to są wielkie umiejętności. Z drugiej strony bez podwyższenia 

tych kwot ci egzaminatorzy też od nas odpłyną, pójdą do innych zawodów siłą 

rzeczy, gdzie będą lepiej płatne warunki i czas egzaminów się wydłuży. To jest 

pewnego rodzaju spirala, więc wnioskuję tutaj razem z Zarządem o przyjęcie 

przedmiotowej uchwały. Bardzo dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Panu Marszałkowi ! 

Bardzo proszę, czy jeszcze są głosy w dyskusji ? … Proszę Państwa ! To może 

tylko zwrócę uwagę, że w naszej uchwale VI/627 w pierwszym punkcie są 

propozycje nowych stawek. Jeżeli nie ma uwag i nie ma głosów w dyskusji, 

bardzo proszę o uruchomienie głosowania… 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  32 

przeciw 4 

wstrzym. 4 

 

 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr VI/52/8/2022 Sejmiku 

Województwa Śląskiego z dnia 19 grudnia 2022 roku w sprawie 

zwrotów kosztów podróży służbowych Radnych Sejmiku 

Województwa Śląskiego (druk VI/631): 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – czy w tej sprawie ktoś 

z Państwa chciałby zabrać głos ? … Rozumiem, że tu jest pełna jasność, a więc 

proponuję przegłosować tę uchwałę. Bardzo proszę o uruchomienie 

głosowania… 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  37 

przeciw 0 

wstrzym. 3 

 

 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zawarcia Porozumienia o współpracy 
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pomiędzy Województwem Śląskim (Rzeczpospolita Polska) a Stanem 

Parana (Federacyjna Republika Brazylii) (druk VI/625): 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – czy w tej sprawie oczekiwaliby 

Państwo by ktoś zabrał głos ? Prosimy … Czy Pan Marszałek zabierze głos 

w punkcie współpracy z regionem Parana Federacyjna Republiki Brazylii ? 

Bardzo proszę, Pan Marszałek Chełstowski ! 

 

- Marszałek Jakub Chełstowski – dobrze, Szanowni Państwo, mówiąc wprost 

historycznie, ten projekt współpracy z Brazylią rozpoczęliśmy z projektu 

unijnego. Dostaliśmy zaproszenie z trzy lata temu, z trzy i pół roku temu 

z Komisji Europejskiej na sieciowanie regionów o podobnym potencjale poza 

Unią Europejską o charakterze węglowym. No i Śląsk, i też inne regiony 

w Brazylii mają różnego rodzaju potencjały – i to był pierwszy efekt współpracy. 

Wiem, że ten projekt też się toczy na poziomie Uniwersytetu Śląskiego, ma taką 

trochę promocyjną, bardzo fajną nazwę i to jest BraSilesia – współpraca Urzędu 

Marszałkowskiego, Katowickiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej, współpraca 

Uniwersytetu Śląskiego i ten projekt bardzo fajnie się rozwija. Na tej podstawie 

dostaliśmy zaproszenie do współpracy ze Stanem Parana. Jest to jeden z trzech, 

czterech największych stanów w Brazylii o wielkim potencjale ekonomicznym. 

Notabene byliśmy tam na wizycie studyjnej, bardzo duża Polonia w przeszłości 

i do tej pory bardzo mocno związana z naszym krajem z różnych regionów tam 

działa. Też z tą Polonią były mocne, dobre spotkania i padł pomysł tutaj żeby 

nawiązać współpracę, zawiązać umowę. MSZ pozytywnie zaopiniował tą umowę 

pomiędzy nami, czyli Województwem Śląskim, a Stanem Parana. Oczywiście 

jest dużo rzeczy, które są wspólne pomiędzy naszymi województwami, 

szczególnie w sektorze gospodarczym, naukowym. Mówiąc wprost, wiem, że ten 

temat był omawiany na kwestii ostatniej komisji. Sama Parana, stolica to są 2 mln 

mieszkańców, trzecie miejsce jeżeli chodzi o produkt krajowy brutto. Kwestie 

związane ze smart cities, kwestie związane z OZE, kwestie związane z produkcją 

żywności, z hydrologią, z wykorzystaniem odnawialnych źródeł energii. Tak jak 

powiedziałem, bardzo silna Polonia, tam są szacowane nawet kwoty, że polskiego 

pochodzenia jest do 1,5 mln osób. Oczywiście, oba regiony, i w Brazylii 

i w Polsce, mają podobny gospodarczo silny potencjał. Ja uważam osobiście, że 

Brazylia to jest kierunek, oczywiście ta odległość robi wrażenie, ale z drugiej 

strony pod względem gospodarczym Brazylia na dzień dzisiejszy ma wszystko. 

Jest to kraj, gdzie ponad 200 mln ludzi go zamieszkuje, niesamowity potencjał 

dóbr naturalnych, które powodują, że ten kraj może bardzo mocno rosnąć. 

Oczywiście w stanie Parana mnóstwo najważniejszych firm europejskich ma 

swoją siedzibę i firm brazylijskich, ale kwestie tej współpracy, czy pod względem 

kulturalnym, gospodarczym, naukowym, szykują się bardzo dobrze. Stan Parana 

był u nas w zeszłym roku na wizycie studyjnej, przedstawiciele Stanu Parana też 

bardzo pozytywnie wypowiadali się o kierunkach, czyli nauka, gospodarka, 
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kultura. Ten aspekt Polonii z różnych stron naszego kraju bardzo silny 

w Kurytybie i okolicach pokazuje, że chcemy ten potencjał nawiązać. 

Przygotowujemy też wizytę żeby podpisać te porozumienie, ale oczywiście bez 

zgody Sejmiku to nie jest możliwe. Też jest zapowiedź wizyty już najwyższych 

władz stanowych ze Stanu Parana tutaj w Polsce, po tej naszej wizycie. Ciekawy 

kierunek jeżeli chodzi o podjęcie tej współpracy. Po kierunku BraSilesia, po tym 

projekcie, który się dobrze rozwija, chcielibyśmy podjąć już taką ramową umowę 

o współpracy. Myślę, że to dobry kierunek i ten charakter polonijny, bardzo 

mocny, pokazuje, że tam zainteresowanie współpracą z Polską jest bardzo duże, 

no ale od czegoś trzeba zacząć. My też analizujemy wszystkie te porozumienia, 

jedne się domykają, drugie się otwierają, ale też się cieszę, że MSZ bodajże 

w listopadzie wydał opinię pozytywną, że możemy Sejmikowi przedłożyć tę 

umowę, chyba że Pani Przewodnicząca Maria Materla chce coś dołożyć od siebie, 

ale uważam, że to jest... 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…Panią Przewodniczącą tylko 

poprosimy o wynik głosowania komisji… 

 

- Marszałek Jakub Chełstowski –...bardzo ciekawy kierunek, a mnie co 

najbardziej cieszy, że to jest kierunek, który też wytyczyła nam Komisja 

Europejska do podjęcia tej współpracy, właśnie sieciowania tych regionów, które 

mają podobny potencjał. No i Brazylia, swoją wielkością oczywiście, to nie ma 

co się tutaj porównywać, jeżeli chodzi o Śląsk i jeżeli chodzi o Polskę, bo Stan 

Parana to de facto patrząc powierzchniowo to powierzchnia Rzeczpospolitej 

Polskiej, nawet chyba ciut więcej, więc no gigantyczny obszar gospodarczy, 

bardzo mocno dynamicznie rozwijający się. I notabene jak na Brazylię bardzo 

bezpieczny, więc no to jednak też powoduje, że chcemy tutaj się wiązać poprzez 

internacjonalizację i gorąco rekomenduję podjęcie tej współpracy. Ja bardzo 

dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Panu Marszałkowi ! 

Panią Przewodniczącą poproszę o głosowanie, jaka jest opinia komisji 

…[pozytywna]… dziękuję Pani Przewodniczącej ! Bardzo proszę, czy jeszcze są 

głosy w dyskusji ? … Nie widzę, proponuję przegłosować. Bardzo proszę o 

uruchomienie głosowania. Kto jest z Państwa za przyjęciem uchwały na druku 

VI/625, przy czym jeszcze chciałbym o jednej rzeczy istotnej wspomnieć – otóż 

informuję Państwa, że zgodnie z art. 77 ust. 2 ustawy o samorządzie 

województwa uchwały dotyczące umów o współpracy zagranicznej muszą być 

podejmowane bezwzględną większością głosów ustawowego składu Sejmiku. 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  35 
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przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia 

Programu współpracy Samorządu Województwa Śląskiego 

z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi 

w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego 

i o wolontariacie na rok 2023 (druk VI/626): 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – czy w tym punkcie ktoś 

z Państwa chciałby zabrać głos ? … Nie widzę ! Proszę uruchomić głosowanie… 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  38 

przeciw 0 

wstrzym. 2 

 

 

12. Podjęcie uchwały w sprawie ogłoszenia roku 2023 Rokiem Wojciecha 

Korfantego w Województwie Śląskim (druk VI/628): 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – w tym roku będziemy 

obchodzić 150. rocznicę urodzin Wojciecha Korfantego. Z tym wnioskiem 

zwrócił się do Sejmiku Marszałek. Panie Marszałku ! Czy równie długo zechce 

Pan zabrać głos ? Dobrze, bardzo proszę ! 

 

- Marszałek Jakub Chełstowski – myślę, że to jest oczywista sprawa, że taki 

projekt uchwały powinniśmy podjąć. 150. rocznica urodzin Wojciecha 

Korfantego. Myślę, że po tych trzech latach Powstań Śląskich, opowieści o tym, 

co się działo na Ziemi Śląskiej sto lat temu, o tych różnych historiach, trudnych 

historiach, jednak Wojciech Korfanty jest jednym z ojców, założycieli Polski 

niepodległej, ma swój pomnik w Warszawie, co nas bardzo cieszy. Notabene 

patrzy na ten urząd można powiedzieć na wprost i ta 150. rocznica z pewnością 

powinna być w sposób rzeczowy uchwalona przez Sejmik Województwa 

Śląskiego. My też planujemy parę wydarzeń związanych z tą rocznicą tych 

urodzin naszego wybitnego Wojciecha Korfantego, który odegrał znaczącą rolę 

w budowaniu, i też samorządności Ziemi Śląskiej szeroko pojętej. I ta 150. 

rocznica z pewnością jest ważna żeby ją podnieść do rangi uchwały i podjęcia 

szczególnych działań na terenie naszego regionu, przypominających historię 

i działalność tego wybitnego działacza niepodległościowego. Dziękuję ! 
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- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Panu Marszałkowi ! 

Wydaje mi się, że Wojciech Korfanty szczególnie w tej Sali Sejmu Śląskiego, no 

nie trzeba już bardziej szczegółowo przybliżać tego wybitnego naszego 

niepodległościowego działacza. Bardzo proszę, czy ktoś jeszcze z Państwa 

chciałby zabrać głos ? … Nie widzę ! Bardzo proszę o uruchomienie 

głosowania… 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  39 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji (druk VI/632 a): 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…zamieniliśmy druk na 

VI/632 a. I tutaj proszę Państwa, różnica polega na tym, że odwołujemy ze składu 

Komisji Skarg, Wniosków i Petycji na wniosek zainteresowanych: Panią Alinę 

Bednarz i Pana Radnego Marka Bieńka, natomiast powołujemy do składu komisji 

radnego Andrzeja Molina oraz dzisiaj przyjętego w poczet radnych Pana 

Mariusza Ogończyka – i to jest moja autorska poprawka. Przy czym Pana 

Mariusza Ogończyka chcemy powołać, to jest moja propozycja, na 

Wiceprzewodniczącego Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. Czy ktoś z Państwa 

chciałby zabrać głos ? … Jeżeli nie ma, proponuję uruchomić głosowanie… 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  30 

przeciw 3 

wstrzym. 7 

 

 

14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Polityki 

Społecznej i Ochrony Zdrowia (druk VI/633): 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…tutaj ten pierwszy punkt 

dotyczy odwołania Pani Radnej Beaty Kocik ze składu komisji wspomnianej, 

zgodnie z deklaracją zainteresowanej. Pani Beata Kocik złożyła rezygnację z prac 

w tej komisji. Czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos ? … Nie widzę, a zatem 

proponuję przegłosować… 
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Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  39 

przeciw 0 

wstrzym. 1 

 

 

15. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Rolnictwa 

i Terenów Wiejskich (druk VI/634): 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…i tutaj może tylko takie 

wyjaśnienie. O ponownej potrzebie powołania tej komisji otrzymali Państwo 

w uzasadnieniu. To była kwestia związana z tym, że Pan Marek Bieniek był 

w więcej jak w trzech komisjach członkiem i stąd tutaj skorygowaliśmy, 

i ponownie powołamy tą komisję. Jeżeli Państwo pozwolicie, to ja przeczytam 

skład komisji, który w zasadzie pokrywa się z poprzednim, tutaj z małą korektą. 

Powołujemy w skład Komisji Rolnictwa i Terenów Wiejskich następny skład 

radnych – radnego Marka Bieńka na funkcję Przewodniczącego, radną 

Magdalenę Cieślar na funkcję Zastępcy Przewodniczącego, radnego Stanisława 

Gmitruka na funkcję Zastępcy Przewodniczącego, następnie radnych Klaudiusza 

Komora, Iwonę Jelonek, Beatę Kocik, Stanisława Baczyńskiego, Stanisława 

Jaszczuka, Bartłomieja Kowalskiego, Józefa Kubicę. To jest skład proponowany 

w uchwale pod nr VI/634. Czy do tak proponowanego składu, czy do tej uchwały 

ktoś z Państwa chciałby zabrać głos ? … Nie widzę ! Proponuję przegłosować… 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  39 

przeciw 0 

wstrzym. 1 

 

 

16. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Edukacji, Nauki 

i Kultury (druk VI/637): 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…powołujemy Panią Radną 

Alinę Bednarz w skład Komisji Edukacji, Nauki i Kultury. Czy w tym punkcie 

ktoś by z Państwa chciał zabrać głos ? … Nie widzę, a zatem proponuję 

przegłosować… 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  37 
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przeciw 0 

wstrzym. 3 

 

17. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany składu Komisji Rozwoju 

i Zagospodarowania Przestrzennego (druk VI/638): 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…i tutaj chcemy powołać do 

składu Komisji Rozwoju i Zagospodarowania Przestrzennego osoby: Pana 

Radnego Macieja Kolona, Pana Marka Kopla oraz nowo przyjętego, to jest moja 

autorska poprawka jeszcze do projektu uchwały, który został do Państwa 

przesłany, radnego Mariusza Ogończyka … VI/638 z autopoprawką do dwóch 

propozycji radnych, w skład komisji również proponujemy Mariusza Ogończyka. 

Czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos ? … Nie widzę ! Proponuję 

przegłosować… 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  34 

przeciw 2 

wstrzym. 4 

 

 

18. Podjęcie uchwały w sprawie powołania doraźnej Komisji 

ds. Równego Traktowania, Dialogu Obywatelskiego 

i Wielokulturowości (druk VI/639): 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…w tym punkcie już wcześniej 

zabierała głos Pani Radna Alina Bednarz. Czy ktoś być może chciałby jeszcze 

z Państwa zabrać głos ? … Nie widzę ! Do Państwa zostały przesłane dokumenty, 

również zakres działania komisji. I w skład komisji proponujemy … w skład 

komisji chciałbym zaproponować i otworzyć jeszcze dyskusję może nad 

kolejnymi kandydaturami. A mianowicie na Przewodniczącą Panią Alinę 

Bednarz, na Zastępcę Urszulę Koszutską, następnie Lucynę Ekkert, Dorotę 

Konieczny-Simela, Pana Andrzeja Molina, Pana Tadeusza Sławka, Pana 

Mariusza Ogończyka. Czy są jeszcze kandydatury do składu Komisji do spraw 

Równego Traktowania, Dialogu Obywatelskiego i Wielokulturowości ? … Głos 

chce zabrać Pani Maria Materla. Bardzo proszę Panią Radną, udzielam głosu ! 

 

- radna Maria Materla – dziękuję Panie Przewodniczący ! Panie Marszałku ! 

Państwo Radni ! Ja chciałam zaproponować uzupełnienie składu tejże komisji 

o naszą radną, Panią Alinę Nowak. Dziękuję ! 
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- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –dziękuję bardzo ! Zgłasza się do 

zabrania głosu Pan Marek Kopel, udzielam głosu, bardzo proszę. Nie … tak ? To 

jest pomyłka jakaś ? … Czy jeszcze ktoś z Państwa ? … Nie widzę, a zatem 

proponuję, może jeszcze raz podam skład komisji. Komisja doraźna, Komisja do 

spraw Równego Traktowania, Dialogu Obywatelskiego i Wielokulturowości. 

Skład: Przewodnicząca Alina Bednarz, Zastępca Przewodniczącej Urszula 

Koszutska i członkowie Komisji: Lucyna Ekkert, Dorota Konieczny-Simela, 

Andrzej Molin, Tadeusz Sławek, Mariusz Ogończyk, Alina Nowak. Pan Piotr 

Czarnynoga zgłasza się do głosu. Bardzo proszę, Panie Piotrze ! 

 

- radny Piotr Czarnynoga – Panie Przewodniczący ! Wysoki Sejmiku ! Ja 

przepraszam, spóźniłem się, być może z tego powodu jestem niezorientowany. Ja 

bym prosił o wprowadzenie, bo ja jestem ciekaw czym będzie się zajmowała ta 

Komisja. No, jestem radnym jednak 13 rok i ja się nie zetknąłem tutaj ani 

z nierównym traktowaniem, ani z problemami związanymi z wielokulturowością. 

Jestem Ślązakiem z dziada i pradziada. Często polemizowałem też z moimi 

kolegami radnymi z RAŚ-u. Nigdy nie zetknąłem się, ani w szkole, ani w czasie 

studiów, z jakimś złym traktowaniem śląskości, mnie jako Ślązaka. No 

w związku z tym bardzo bym prosił, to jest jednak poważna kwestia, jesteśmy 

poważnym organem, powołujemy poważną komisję, a ja specjalnie, no to jest 

może mój brak wiedzy albo mam jakieś swoje doświadczenia z życia w tym 

Bieruniu, w Tychach, 30 km od Katowic. Może to z tego wynika, może w innych 

częściach województwa. No bardzo bym prosił o przybliżenie potrzeby 

powołania takiej komisji, bo ja z perspektywy swoich wieloletnich, ponad 30 lat 

doświadczeń radnego na różnych szczeblach nigdy nie zetknąłem się z takimi 

problemami. Dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – to może jeszcze raz do głosu 

zgłasza się Pani Alina Bednarz. Bardzo proszę o zabranie głosu ! 

 

- radna Alina Bednarz – Szanowny Panie Radny ! Szkoda, że Pan się nie zapoznał 

jednak z uzasadnieniem. Szanowny …[głos z sali, poza nagraniem]… dobrze, 

dobrze, Panie Radny, sesja zaczęła się o 1100. W latach 2013-2016 obowiązywał 

Krajowy Program Działań na rzecz Równego Traktowania. Ten program potem 

rząd PiS-u zdezaktualizował. Natomiast przez kilka ostatnich lat pracował nad 

krajowym programem … Pan słucha, Panie Radny, bo potem Pan nie będzie 

wiedział …[głos z sali, poza nagraniem]… dobrze, to Pan mnie posłucha, to ja 

Panu wytłumaczę …[głos z sali, poza nagraniem]… No rozumiem, dobrze ! To 

przepraszam, że Panu zarzuciłam niewiedzę z powodu spóźnienia. Dobrze, 

w takim razie proszę posłuchać. Więc rząd obecny pracował nad Krajowym 

Programem Działań na rzecz Równego Traktowania od kilku lat. W końcu ten 

program udało się przyjąć przez Radę Ministrów w maju 2022 roku. Ten program 

ma przede wszystkim na celu przeciwdziałanie naruszaniu zasady równego 
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traktowania, w szczególności ze względu na płeć, rasę, pochodzenie etniczne, 

narodowość, religię, wyznanie, światopogląd, niepełnosprawność, wiek lub 

orientację seksualną. I proszę Pana, jeżeli ten program Pański rząd uchwalił, 

ustalił i przyjął, to opierał się na czymś. Opierał się bowiem na badaniach, bo 

w Polsce jest dyskryminacja, dlatego ten program obowiązuje i dlatego się 

dziwię, że Pan tego nie rozumie, bo ten program jest i to jest fakt. Jest też 

rzeczniczka, Pani Schmidt, do spraw równego traktowania. Są też koordynatorzy 

wojewódzcy we wszystkich województwach powołani przez wojewodę do spraw 

równego traktowania. I ta komisja ma wspierać Samorząd Województwa 

Śląskiego właśnie w realizacji, wdrażaniu tegoż programu. To po pierwsze. 

Wielokulturowość – wielokulturowość to nie tylko to, czy jesteśmy Ślązakami, 

czy jesteśmy Zagłębiakami, czy jesteśmy z Żywca, czy też z Częstochowy. 

Wielokulturowość to są również obecnie ogromnym problemem uchodźcy 

z Ukrainy. Może nie są problemem, ale w województwie śląskim mieszka dzisiaj 

300 tys. mieszkańców-uchodźców, głównie uchodźców z Ukrainy, uchodźców 

przed wojną. I to jest duże miasto 300 tys. Populacja Katowic powiększyła się 

o 30 % w ostatnich miesiącach. Więc my się z tym problemem mierzymy i my 

się jeszcze będziemy mierzyli z kolejnymi problemami związanymi 

z mieszkańcami naszego województwa pochodzącymi z terenów wojennych, 

uciekinierów wojennych z Ukrainy. To jest po pierwsze. Po drugie – jednak cały 

czas pewne grupy próbują jakby działać na rzecz języka śląskiego, więc 

chcielibyśmy też nieco zmienić edukację regionalną, bo tej edukacji regionalnej 

tak naprawdę w szkołach dzisiaj nie ma, ona nie istnieje. A województwo śląskie 

jest różnorodne i jest wielokulturowe, Panie Przewodniczący. Czy to Panu 

wystarczy, Panie Radny ? Czy to jeszcze mam uzasadniać ? …[głos z sali, poza 

nagraniem]… No ma to do rzeczy …[dłuższa wypowiedź radnego Czarnynogi 

z miejsca, bez mikrofonu]… To nie były połajanki. No, dziękuję bardzo ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję bardzo ! Rozumiem, 

że te wyjaśnienia już wystarczą. Proszę Państwa ! Wydaje się, że w ciągu 

ostatniego roku bardzo wiele się zmieniło, no właśnie chociażby w związku z tym 

co się dzieje za naszą wschodnią granicą. Tak, że borykamy się z wieloma 

różnymi problemami. W moim głębokim przekonaniu taka komisja ma zasadność 

swojego działania i tego nigdy nie za wiele, takich dyskusji właśnie o równym 

traktowaniu, dialogu obywatelskiego nigdy nie za wiele. Nikogo nie 

przymuszamy do działalności w tej komisji, ale jest grupa osób, która akurat 

widzi sens tej komisji i chce w tym działać, więc ja myślę, że możemy już chyba 

na tym zakończyć tą dyskusję i zaproponuję głosowanie … A, są kolejne osoby, 

tak ? … Bardzo proszę ! Pan Piotr Czarnynoga ad vocem, tak ? Bo zrozumiałem, 

że już z miejsca udzielił odpowiedzi… 

 

- radny Piotr Czarnynoga – Panie Przewodniczący ! No jednak muszę ad vocem 

powiedzieć odnośnie tego, co Pan jeszcze uzupełnił, bo moja polemika myślę, że 
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z Panią Radną Bednarz nie ma dalszego sensu. Natomiast ja chcę też wyraźnie 

powiedzieć, że w niewielkim dwudziestotysięcznym Bieruniu gościliśmy 

i gościliśmy ponad 400 osób, wiele rodzin ukraińskich. Ja osobiście poprzez moją 

najbliższą rodzinę dawaliśmy schronienie we własnym mieszkaniu przez wiele 

miesięcy. W tej chwili ta rodzina wyemigrowała, też dzięki naszemu wsparciu, 

bo taka jej była wola, do Kanady, gdzie znalazła swoje miejsce. I chcę 

powiedzieć, że na żadnym etapie poprzez te wiele miesięcy pomocy z serca 

płynącej – i to przecież nie chodzi o to żebyśmy o tym mówili i chwalili się tym 

na sesji Sejmiku – ale ja chcę wyraźnie stwierdzić, że w moim kierunku idące 

stwierdzenia, że ja nie rozumiem problemu związanego z pobytem i pomocą, jaką 

niesiemy obywatelem Ukrainy, to jest jakieś grube nieporozumienie, a nawet 

przekłamanie. Tylko tu naprawdę ja nie widzę problemu w naszej społeczności 

bieruńskiej, i szerzej, w powiecie bieruńsko-lędzińskim nie było żadnych 

problemów związanych … bo to nie jest wielokulturowość, to są przecież 

obywatele, Słowianie, tak jak my i myśmy to wszystko przeżywali, no użyję może 

słowa nienadającego się tutaj, ale w jakiejś komunii międzyludzkiej. I wmawianie 

nam dzisiaj, że jest potrzebna komisja sejmikowa, która zajmować się będzie 

wyimaginowanymi, nieistniejącymi problemami współpracy naszej 

z obywatelami Ukrainy, którym musimy pomagać, no to ja tego zupełnie nie 

rozumiem. Dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – to może ja sobie, zanim udzielę 

głosu ad vocem Pani Alinie Bednarz, ponieważ rozumiem, że to również do mojej 

wypowiedzi odniósł się Pan Przewodniczący. Być może w Bieruniu, proszę 

Państwa, tych problemów nie ma. W Gliwicach są te problemy. To jest to, że 

rośnie pewien krytyczny taki stosunek do osób z Ukrainy i my to dostrzegamy. 

Rzeczywiście w tym pierwszym okresie wojny był odruch serca, wszyscy 

pomagaliśmy, teraz dostrzegamy pewne problemy w tej komunikacji pomiędzy 

społecznością osób z Ukrainy i to są kwestie chociażby w przedszkolach, 

szkołach. Wydaje mi się, że instytucja taka jak Sejmik Województwa Śląskiego, 

moglibyśmy się w pewnych obszarach włączyć do tego dialogu, mam nadzieję, 

że też pomóc w rozwiązywaniu tych problemów. Bardzo proszę, ad vocem Pani 

Alina …[wypowiedź z miejsca, bez mikrofonu]… Dziękuję bardzo ! Do głosu 

zgłasza się jeszcze rozumiem w tym punkcie Pan Jan Kawulok. Udzielam głosu, 

bardzo proszę ! 

 

- radny Jan Kawulok – Panie Przewodniczący ! Panie Marszałku ! I tak były 

chyba trzy wypowiedzi, z których co widać ? W Tychach jest problem, w 

Gliwicach podobnie, w Bieruniu nie ma, w Cieszynie też go nie ma. A jeżeli on 

jest, bo moje wnuki też chodzą do przedszkola, gdzie są dzieci z Ukrainy. No to 

jest problem oczywiście, który trzeba rozwiązywać, wychowawcy, dyrektor 

przedszkola, no i ewentualnie miejscy radni. I to się codziennie dzieje. I pytanie 

czy faktycznie to jest zadanie Sejmiku ? To jest jak gdyby pierwsza sprawa. 
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Druga sprawa – tutaj absolutnie się nie zgadzam z tymi zarzutami wobec Pana 

Radnego. Dlaczego ta uchwała nie została przyjęta w normalnym trybie ? Czyli 

dwa tygodnie wcześniej, omówiona na komisji, my byśmy mieli czas przeczytać 

– my naprawdę w czasie obrad [Sejmiku] nie czytamy uzasadnień do nowych 

uchwał, które się pojawiły. Wróćmy do tego trybu, że jednak gros uchwał jest 

w porządku obrad, a nie np. nie wiem, dzisiaj chyba pięć czy sześć uchwał mamy 

poprzez rozszerzenie porządku obrad. No i najważniejsza sprawa, to nawet jest 

taka anegdota, żeby tam rzadziej bić żonę, nie ? Ona sugeruje pewne rzeczy. 

Komisja ds. Równego Traktowania… czyli pytanie oczywiście, jest 

inwentaryzacja, gdzie go nie ma, bo inaczej to zaczynamy tego … Dialogu 

Obywatelskiego. No to zacznijmy taką prostą rzecz, żeby w tej komisji 

przewodniczącym był ktoś z opozycji. Dialog. To będzie dialog. A jeżeli z góry 

wiemy, że w tej komisji nie wolno absolutnie mieć nikogo z opozycji, to nie 

używajmy takich słów jak dialog obywatelski, bo to po prostu czasami śmieszy. 

No i oczywiście wielokulturowość. No jestem z Cieszyna, gdzie ten problem no 

współpracy z Czechami, no również religijny problem, no nie ma najmniejszego 

problemu, więc nie …[głos z sali, poza nagraniem]… proszę ? …[głos z sali, poza 

nagraniem]… Panie Przewodniczący, czy ja teraz mam głos, czy Pan Mazur ? 

Chciałbym wiedzieć… 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – Pan Jan Kawulok ma głos, 

bardzo proszę ! 

 

- radny Jan Kawulok –…dziękuję ! … To w takim razie dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję bardzo ! Ad vocem 

zgłasza się Pani Alina Bednarz, bardzo proszę ! 

 

- radna Alina Bednarz – dyskusję o tej komisji zdominowała sprawa uchodźców 

z Ukrainy, ale to jest jedna z płaszczyzn, jedna z rzeczy, z dziedzin, którą się ta 

komisja będzie zajmowała. Szanowni Państwo ! Może gdzieś są problemy 

z uchodźcami z Ukrainy. Są takie miejsca, gdzie ich nie ma na pewno, jak 

w Bieruniu na przykład. Ale 300 tys. osób, głównie uchodźców z Ukrainy, 

głównie kobiet i dzieci, większość z traumą wojenną mieszka w województwie 

śląskim. I coś z tym będziemy musieli zrobić. Być może nie, być może oni wyjadą 

wkrótce, ale tego jeszcze dzisiaj nie wiemy. To po pierwsze. Dialog obywatelski 

jak najbardziej, ja jestem jak najbardziej za dialogiem obywatelskim, tak. 

Niekoniecznie w takim wydaniu jak przed listopadem ubiegłego roku. Dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję bardzo ! Do głosu 

zgłasza się Pan Klaudiusz Komor, udzielam głosu, bardzo proszę ! 
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- radny Klaudiusz Komor – Szanowny Panie Marszałku ! Panie 

Przewodniczący ! Ja myślę, że ten początek dyskusji troszeczkę nam ją 

spłaszczył, bo przecież problem nie dotyczy tylko uchodźców z Ukrainy i tak się 

na tym tutaj skupiliśmy. Ja myślę, że problem równego traktowania i przede 

wszystkim wielokulturowości dotyczy wszystkich regionów. No Cieszyna 

również, Panie Przewodniczący, bo lata pracowałem w cieszyńskim pogotowiu 

i nie chciałbym powiedzieć jaki tam jest stosunek części mieszkańców do 

społeczności romskiej. To samo jest w Żywcu, tam nawet te ulice, gdzie 

mieszkają Romowie, są przecież wyraźnie wytykane przez mieszkańców, więc 

myślę, że problem dotyczy również i mniejszości religijnych i wszystkich innych. 

Nie będę mówił tutaj nawet o tym co jest niepopularne, czyli o preferencjach 

seksualnych, ale dotyczy to ogólnie tego, że jesteśmy, nasze województwo jest 

bardzo duże, liczy bardzo wielu mieszkańców i bardzo wiele właśnie takich 

różnych wielokulturowości na naszym terenie się znajduje, więc myślę, że 

powołanie takiej komisji w niczym nie zaprzecza idei tego, że chcemy 

rozmawiać, chcemy, żeby wszyscy byli równo traktowani. I mamy w tym 

momencie takie grono, takie ciało, które w razie gdyby taka sytuacja się pojawiła, 

została zgłoszona, będzie właśnie do tego najlepszym gremium do dyskusji. 

Dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję Panu 

Radnemu ! Ad vocem Jan Kawulok, bardzo proszę ! 

 

- radny Jan Kawulok – Panie Radny ! Powiem krótko. Pana wypowiedź była 

skandaliczna. Tak ! Przez 35 lat mojej pracy zawodowej ani jednej skargi nie 

miałem dotyczącej złego traktowania Romów, których praktycznie w powiecie 

cieszyńskim czy żywieckim już dzisiaj nie ma, więc jeżeli Pan ma takie 

informacje, to bardzo proszę o podanie konkretów. Jeżeli Pan nie ma, to jest to 

bardzo mocne pomówienie grup mieszkających w powiecie cieszyńskim 

i żywieckim. Ja oczywiście oczekuję z Pana strony tutaj wyraźnie zajęcia 

stanowiska, czy w powiecie cieszyńskim są tego typu zdarzenia. Mówiąc jako 

dyrektor szpitala przez szesnaście, ale jako dyrektor pogotowia przez czternaście 

lat ani jednej skargi nie miałem z tego tytułu. I to są fakty. Jeżeli Pan ma inne 

dane, to bardzo chętnie je wyciągnę i wspólnie przeanalizujmy, bo nie można po 

prostu 180 tys. mieszkańców bezpodstawnie oskarżać. Dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – Panie Przewodniczący ! 

Zastanawiam się czy ta dyskusja w ogóle do czegoś doprowadzi, bo myślę, że 

jedynie dobra wola była intencją powołania tej komisji. W tej chwili zaczynamy 

już jak gdyby mocno zagęszczać atmosferę tej sali. Ja mam do wszystkich 

Państwa Radnych taką ogromną prośbę żebyśmy pomalutku kończyli tą dyskusję, 

bo za chwileczkę dojdziemy do wniosku, że zupełnie o co innego chodziło w tej 

komisji. Jeżeli Państwo chcecie, to ja jeszcze raz przeczytam, czym ta komisja 



31 

ma się zajmować. Wykraczamy poza ramy dyskusji w tym punkcie. Oczywiście 

dopuszczam do głosu, aczkolwiek mój apel taki jest i prośba, żebyśmy trzymali 

się bardzo konkretnie punktu powołanie Komisji ds. Równego Traktowania, 

Dialogu Obywatelskiego i Wielokulturowości. Ad vocem chciał zabrać głos Pan 

Klaudiusz Komor. Udzielam głosu, bardzo proszę ! 

 

- radny Klaudiusz Komor – dziękuję Panie Przewodniczący ! Ja chciałem 

sprostować, bo może rzeczywiście zostałem źle zrozumiany. Nie mam zamiaru 

tutaj nikogo oskarżać i wytykać żadnym grupom społecznym, że piętnują drugie. 

Mówię tylko, że wydaje mi się, że ten problem, znaczy inaczej, jestem pewny, że 

ten problem istnieje wszędzie, nie tylko tak jak tu były wymienione miasta, bo 

również w Cieszynie, w powiecie cieszyńskim, czy w powiecie żywieckim 

mieszkają takie, powiedzmy, enklawy, czyli takie skupiska, gdzie tych Romów 

jest więcej, no i oni mają problem z tym żeby się tak zupełnie zasymilować ze 

społeczeństwem, z sąsiadami. To Pan Przewodniczący dobrze wie, że tak jest 

i nie znaczy to, że tutaj będziemy kogokolwiek piętnować. To zostałem źle 

zrozumiany. Ja po prostu zwracam uwagę na to, że moim zdaniem zespół jest 

potrzebny, ponieważ będzie się zajmował nie tylko Ukraińcami, ale wszystkimi 

grupami, które potrzebują, bądź o które musimy dbać żeby były równo 

traktowane. Dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – Dziękuję ! Pan Marszałek 

Chełstowski, bardzo proszę ! 

 

- Marszałek Jakub Chełstowski – Szanowni Państwo ! Ja mam takie swoje 

doświadczenie. Kwestia Zabrza – Kościół Ormiański, który przyszedł do Urzędu 

i prosił razem z Ambasadorem Armenii, razem z przedstawicielem tego kościoła 

o to żeby pomóc w Zabrzu, żeby powstała kapliczka, żeby ta wspólnota Ormian 

mogła się tam modlić. Ten proces trwa praktycznie dwa lata. Ale zasadniczo, czy 

ja mam jednoosobowo decydować, że ten kościół czy inny ma powstać, czy ta 

wspólnota ? Ja uważam, że to powinno być też scedowane na Sejmik. Owszem, 

pomagamy tej wspólnocie, idą te sprawy w dobrym kierunku, że kaplica, która 

była w przeszłości w jakimś stopniu zajmowana, wróci teraz do Ormian. Tam jest 

4 tys. osób, które są w tej wspólnocie. Miasto w jakimś stopniu nie było w stanie 

im pomóc. My wydzierżawimy im jako tam spółka, szpital w Zabrzu, tą kaplicę. 

Notabene w tym czasie było to wykorzystywane na barak dla robotników. Teraz 

barak jest budowany dla robotników obok, a kaplica będzie przywracana dla tej 

wspólnoty ormiańskiej, więc są takie problemy, uważam, że Sejmik powinien się 

nimi zająć. Możemy różnie na to patrzeć, ale z drugiej strony no Śląsk z tej 

różnorodności słynął. I tak podaję po prostu, że są takie sprawy, które nas tutaj 

dotyczą i niech też radni sejmikowi się tym zajmują, bo myślę, że takie 

przerzucanie się argumentami, gdzie coś się wydarzyło, to jest naprawdę droga 

donikąd. Są te grupy, są te osoby, mają swoje problemy. Czasami miasta mają 
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różny potencjał finansowy żeby tym grupom pomóc albo nie pomóc, bo mają 

swoje potrzeby własne. A nie ma co ukrywać, że ci Ormianie to duża wspólnota. 

I gdy to się uda, wiemy, że w ogóle w Armenii teraz toczy się co jakiś czas wojna 

taka, czyli jest to bardzo biedny kraj. Ci ludzie tutaj pracują, żyją, pomagają 

swoim krajanom, mówiąc tak wprost. I myślę, że trzeba taką drogą podążać 

i szukać tego dialogu, bo on jest bardzo, bardzo potrzebny. Ja się cieszę, że od 

strony Komisji Europejskiej, nasza polityka równościowa jest przyjęta 

pozytywnie. To były trudne negocjacje, ale komisja nam to też pochwaliła. Ale 

z drugiej strony warto o tym rozmawiać jak to jest wdrażane. Nawet ostatnio 

podpisywałem pismo do Komisji Europejskiej, w którym jasno zadeklarowałem, 

że nie ma na terenie naszego województwa dokumentów, które w jakikolwiek 

sposób kogokolwiek wykluczają. Powinna być ta kontrola społeczna organu, 

który realizuje poszczególne zadania, a więc choćby na tych dwóch przykładach 

pokazuje, że jednak taka opinia komisji przedmiotowej pomogłaby nam 

w realizowaniu poszczególnych zadań. Komisja Europejska jest na to bardzo 

wyczulona. I myślę, że można podążać tą drogą i dajmy tej komisji doraźnej 

szansę. Tu się naprawdę nic złego nie wydarzyło, ale z drugiej strony niech 

Państwo Radni się tą tematyką zajmują, niech to nie jest tylko i wyłącznie decyzja 

Zarządu Województwa żeby tej czy innej wspólnocie, czy temu i innemu 

problemowi zaradzić. Takich problemów jest bardzo, bardzo wiele. Tyle z mojej 

strony, dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Panu Marszałkowi ! 

Proszę Państwa ! Ponieważ to Komisja Dialogu Obywatelskiego nie chciałbym 

tej dyskusji ograniczać. Zgłaszają się kolejne osoby. Czy będziemy udzielać 

głosu, czy już możemy przejść do głosowania ? … Pan Baczyński, bardzo 

proszę  ! Rozumiem, że Pan Stanisław chce zabrać głos. Udzielam głosu, proszę 

bardzo. Tylko proszę, nie idźmy znów zbyt szeroko. Skupmy się na punkcie. 

Proszę bardzo ! 

 

- radny Stanisław Baczyński – dziękuję serdecznie ! Panie Przewodniczący ! 

Panie Marszałku ! Szanowni Państwo ! Myślę, że trzeba by jakoś ogarnąć tą 

dyskusję i spojrzeć na to tak bardzo obiektywnie. Po pierwsze, myślę, że Pan Piotr 

Czarnynoga ma rację zadając pytanie czym zajmować się będzie komisja, bo po 

pierwsze, się spóźnił, co usłyszałem, że się usprawiedliwił, a po drugie, myślę, że 

bardzo dobra praktyka tutaj w tym Sejmiku jest, że materiały dostajemy 

wcześniej i właśnie na komisjach je obrabiamy, dyskutujemy, wyrażamy swoje 

poglądy i później mamy taką sytuację, że jedna komisja zagłosuje za, druga 

zagłosuje przeciw, co dzisiaj również było tutaj na tej sali. No i Sejmik decyduje, 

no OK, ale to jest prawidłowa praktyka, która powinna być stosowana. Byłem też 

świadkiem z tego miejsca jak Pan Piotr był uczony, ale mimowolnie słuchałem 

tego wszystkiego, no bo jak już tu jestem, to myślę, że powinniśmy mówić do 

wszystkich, a nie tylko do Pana Piotra. Co on tu jest jakaś persona szczególna, że 
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tam do niego tylko uwagi są, a my to mamy tego nie słuchać ? No więc też mi się 

tam oberwało w jakiś sposób, co uważam, że było no nie na miejscu. To na 

początek. Po drugie – nie można takiej komisji sprowadzić ani do uchodźców, 

ani do Romów. Absolutnie ! To nie ten temat, nie ten wątek, nie to miejsce. 

Natomiast wyciąganie jakichś rzeczy tutaj z mojego regionu o mniejszości 

narodowej albo o uchodźcach, to jest bardzo niegrzeczna rzecz. Z tego miejsca 

powiem, samorządy i mieszkańcy Żywiecczyzny świetnie sobie poradziły, 

i z mniejszościami narodowymi i z uchodźcami. I nie trzeba było do tego żadnej 

komisji, żadnych regulaminów. Zrobili to ludzie, bo chcieli to robić, bo się na 

tym znają. I myślę, że to są bardzo dobre przykłady. Na Żywiecczyźnie powstała 

jedna dodatkowa gmina z uchodźców, około 5 tys. ludzi. Wtopili się 

w społeczność bez problemów. Szanowni Państwo ! To jest asymilacja dwóch 

stron. Nie będę przedłużał i ciągnął tego wątku dalej, bo to jest myślę, tylko trzeba 

przyjechać na miejsce, popatrzeć, popytać i nie mówić tutaj, że coś jest nie tak. 

Co do Romów, to proponuję wycieczkę do Żywca, do Pana Burmistrza, zapewne 

bardzo chętnie pokaże, opowie, również chyba Romowie mogą opowiedzieć to, 

co zostało dla nich zrobione. I myślę, że to byłby świetny przykład do 

naśladowania. I trzeci wątek mojej wypowiedzi jest następujący. Ja się bardzo 

cieszę, że radni Platformy podejmują do realizacji program rządu PiS-u. Super 

sprawa, tylko w dalszym ciągu nie usłyszałem z tego miejsca i nie wiem, które 

punkty z tego programu rządu PiS-u będą realizowane przez tą komisję. I do tego 

sprowadza się pytanie, które myślę, pozwoli nam przyjąć odpowiednią postawę 

w głosowaniu. Dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Panie Radny ! 

Pozwólcie Państwo, że jednak przeczytam to uzasadnienie, bo widzę, że …nie 

wiem, może nie do końca rozumiemy cele programu i tego, czym ma się komisja 

zajmować. Otóż główne cele to przeciwdziałanie naruszaniu zasady równego 

traktowania, w szczególności ze względu na płeć, rasę, pochodzenie etniczne, 

narodowość, religię, wyznanie, światopogląd, niepełnosprawność, wiek lub 

orientację seksualną. Następnie podnoszenie świadomości społecznej dotyczącej 

równego traktowania, w tym na temat przyczyn i skutków naruszania tej zasady. 

Współpraca z partnerami społecznymi, organizacjami pozarządowymi i innymi 

podmiotami w zakresie równego traktowania. To może tyle na temat … nie wiem 

… Do głosu zgłasza się jeszcze Pan Piotr Bańka. Panie Piotrze, tak ? Bardzo 

proszę ! No mamy Komisję Dialogu, wybaczcie, Państwo, trudno mi przerwać 

ten dialog, bo byłoby to zaprzeczenie tej intencji. Bardzo proszę, udzielam głosu ! 

 

- radny Piotr Bańka – dziękuję za ten dialog ! Jeden z punktów, który chciałem 

poruszyć, to już Pan Marszałek udzielił mi informacji, że faktycznie nie radzi 

sobie z pewnymi sprawami, ta komisja mu jest potrzebna. Następna sprawa, 

chciałem przywołać słowa tutaj Wicemarszałka Sejmu, który mówił 

o decentralizacji, prawda ? W związku z tym, jeżeli są tego typu problemy i są 
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regionalne w poszczególnych gminach, to myślę, że takie komisje powinny 

powstać w ramach gmin, jednostek gminnych, samorządów …[głos z sali, poza 

nagraniem]… ale to jest moje zdanie, Panie Radny ! Panie Radny, to jest moje 

zdanie. Ja tak uważam, bo radni z poszczególnych gmin znają lepiej sytuacje, 

które się dzieją w ich … Pan nie zna na pewno wszystkich problemów z różnych 

gmin. Może Pan znać problemy z jednej, dwóch gmin, ale nie ze wszystkich. 

Natomiast te szczególne problemy, które są w poszczególnych gminach, myślę, 

że takie komisje, jeżeli faktycznie, tak jak Pan Marszałek, nie będą sobie radzili 

zarządzający, to mogą powoływać. I kolejna sprawa – mówimy o dokumencie, 

tak, o projekcie uchwały, w którym mamy punkt działania na rzecz edukacji 

regionalnej i języka śląskiego. Myślę, że jeżeli to jest dokument, to powinno być 

tutaj sformułowanie gwary albo dialektu śląskiego, ponieważ języka śląskiego 

jako takiego oficjalnie nie ma, prawda ? Dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję bardzo ! Udzielam 

głosu, Pan Henryk Siedlaczek, bardzo proszę ! 

 

- radny Henryk Siedlaczek – Panie Przewodniczący ! Panie Marszałku ! Ja nie 

brałem udziału w pracach nad przygotowaniem w ogóle jakichś założeń 

w sprawie Komisji Równego Traktowania i Dialogu. Wydaje mi się … inaczej, 

jestem przekonany, jestem przekonany, iż w tej komisji – ja to mówię teraz tak 

autentycznie, jak czuję i za siebie, jak wielokroć z tej mównicy mówiłem i moi 

przyjaciele mówili, chociażby z trybuny Wszechnicy Górnośląskiej – przecież tu 

nie chodzi o żadne kwestie związane z naszymi braćmi Ukraińcami. Tu nie chodzi 

o żadne kwestie związane z Romami. Tu nie chodzi o kwestie, o których Państwo 

mówicie. Tu chodzi o cały asumpt, o całą kwestię wielokulturowości Śląska, 

którą od wieków mamy tutaj od zawsze, którą od zawsze pielęgnujemy, pieścimy 

i dbamy o to aby nie uległa ona jakiejś ucieczce w jedną czy w drugą stronę. 

I teraz, zważywszy na dzień dzisiejszy, zważywszy na to wszystko, co się dzieje, 

to wszystko, co mamy genetycznie dane nam przez naszych ojców i dziadów, tą 

tolerancję, tolerancję wielokulturowości, to dążenie do równego traktowania, to 

wszystko co jest nam dane od urodzenia, pielęgnować i traktować w sytuacji dnia 

dzisiejszego, kiedy jest to związane, nie daj Boże, czasami z problemami, które 

mogą rodzić problemy związane z rodzącą się jakby nie do końca funkcjonującą 

zdrowo wielokulturowością. Wychodzi mi na to, że aby wielokulturowość była 

tolerowana, aby wielokulturowość była cały czas żywa na Śląsku, taka wydaje mi 

się misja, przesłanie tej komisji poprzez dialog obywatelski i była asumptem do 

równego traktowania. To jest najważniejsze. To tu z tejże mównicy po raz 

pierwszy w historii odczytano fragment Pisma Świętego w języku kaszubskim. 

To pod Górą Świętej Anny, kiedy odbywają się pielgrzymki mniejszości 

niemieckiej, która również na Śląsku mieszka, jesteśmy w wielokulturowym 

obszarze, świetnie sobie radzą z przyjaźnią, ze zrozumieniem, z autentycznym 

przyzwoleniem spotykają się mieszkańcy Śląska o orientacji propolskiej, 
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o romskiej. Przyjeżdżają Polacy z Panny Marii w Teksasie. Ma to wszystko jedną 

wspólną, jednolitą całość. Nikomu nigdy by nie przyszło do głowy, aby 

stygmatyzować społeczeństwo. Na dzień dzisiejszy żodnymu nie zawadzało, 

żeby we wsi mieszkoł wanielik, katolik i każdy inny. Mój starzik szoł do ślubu, 

mioł ancug u krawca w firmie Gentlemen w Wodzisławiu szyty – to był Żyd 

i żodyn mu krzywdy nie robił, bo to był taki czas. Mieszkali kole nas sąsiedzi, 

byli wanielikami, żodnymu to nie zawadzało. A w Sudicach, kiere jeszcze do 

niedawna były w powiecie raciborskim, tam do dzisiaj jeszcze jest cerkiew 

prawosławna i ta ortodoksyjna i nikomu to nie przeszkadza i jeszcze ewangelicy 

oddali połowę swojego zboru. To jest nasza wielokulturowość i to jest nasza 

tolerancja. Ja się cieszę, że tu dzisiaj w sejmie, w Sejmiku Śląskim, w naszym 

Sejmie Śląskim przynajmniej jest początek tej rozmowy, żeby dbać o to 

i pielęgnować. Ja kiedyś w Sejmie powiedziałem jedno zdanie. Ja się dziwię, że 

w naszym kraju nie docenia się naszej śląskiej wielokulturowości, bo Śląsk 

i nasza wielokulturowość i nasza świadomość pojmowania rzeczywistości 

wielokulturowej, z którą my zawsze żyliśmy, żyjemy i żyć będziemy, jest naszą 

wizytówką w Europie. Jest naszą wizytówką tolerancji. Jest naszą wizytówką 

współżycia w jednej zjednoczonej, wspólnej Europie. To wiano, to nasze 

dziedzictwo i wydaje mi się, że to jest misją tej komisji, żeby dbać, żeby 

w Bieruniu wszystko było jak trza, żeby w Kopciowicach było wszystko jak trza, 

żeby wyngrzikowego stawu nie zasuli, bo to jest nasza kulturowość, żeby 

kopalnioka nie zasuli, bo to jest nasza kulturowość, żeby nie zbezcześcieli jeszcze 

wielu innych rzeczy i wielu innych miejsc, które świadczą o naszej 

wielokulturowości i żeby nie przemianowano, nie niszczono, nie przemianowano 

krzyży, pomników, innych świadectw, innych miejsc upamiętnień, bo one wtedy 

przestają żyć. Dziękuję bardzo ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję bardzo ! To szkoda, 

że tego od razu nie spisaliśmy jako uzasadnienie do powołania tej komisji. Byłoby 

to ubogacenie tego uzasadnienia. Dziękuję bardzo ! Kolejne osoby zgłaszają się 

do zabrania głosu. Pani Agnieszka Biegun, bardzo proszę, udzielam głosu ! 

 

- radna Agnieszka Biegun – ja to zacnę tak, jak to się u nas zacyno Moi Łostomili 

– i powiem do komisji tyle, że komisja musi uzupełnić swoją wiedzę 

geograficzną, bo my jesteśmy w województwie śląskim. Sejmik też dotyczy 

województwa śląskiego, nie Śląska. Jest jeszcze południe i są inne subregiony 

województwa, które powinny być dojrzane. A województwo śląskie i mieszkańcy 

województwa śląskiego mówią w różnych dialektach, w różnej gwarze 

i w różnych językach. Bardzo proszę to mieć na uwadze. Z jednej strony się 

cieszę, że ta komisja powstanie, bo myślę, że w niedługim czasie będziecie mieć 

sporo roboty, a z drugiej strony to troszkę się obawiam, skoro to ma iść w takim 

kierunku, w jakim Pani przedstawiła. Dziękuję serdecznie ! 
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- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję bardzo ! Zabrakło mi 

tylko tego, że Pani Radna się zgłasza do składu komisji. Bardzo proszę, Pan 

Zbigniew Przedpełski, udzielam głosu. 

 

- radny Zbigniew Przedpełski – dziękuję bardzo Panie Przewodniczący za 

udzielenie głosu. Szanowny Panie Przewodniczący ! Szanowny Panie 

Marszałku ! Szanowni Państwo Radni ! Szanowni Państwo ! Ja przepraszam, 

mam taką drobną sprawę tylko, bo tutaj wysłuchałem dość dużo głosów, gdzie 

usłyszałem, że będziemy musieli dyskutować w ramach komisji i proszę mi 

wybaczyć, ale moim zdaniem miejsce, gdzie się odbywa dyskusje, to się nazywa 

klub dyskusyjny. Natomiast jeżeli chodzi o zadania komisji sejmiku, to ja 

chciałem tylko nieskromnie tak przytoczyć artykuł … paragraf … moment, 

chwileczkę, nie chciałbym pomylić, bo tego dużo jest - § 18 c dokumentu, który 

się nazywa Statut Województwa Śląskiego. Ust. 6 w brzmieniu: projekt uchwały 

winien zostać zaopiniowany przez właściwą komisję Sejmiku, a także przez 

Zarząd, jeżeli wnioskodawcą jest inny podmiot. Projekt uchwały rodzący 

konieczność dokonania zmian w uchwale budżetowej, winien być zaopiniowany 

przez Komisję Budżetu, Skarbu i Finansów. Ja chciałem się upewnić, kto jest 

wnioskodawcą tej uchwały, bo ja nie wiem, czy wnioskodawcą jest na pewno 

Zarząd, bo ja nie jestem pewien, czy nie jest klub Koalicji Obywatelskiej. A jeżeli 

tak, to powstaje pytanie, gdzie jest opinia Zarządu. No jak również to taka 

kosmetyczna sprawa, że w domyśle no wynika z tych zapisów, że naczelnym 

zadaniem komisji Sejmiku jest jednak opiniowanie projektów uchwał. Byłem 

jeszcze do niedawna Przewodniczącym, przyznam się, że w swojej naiwności 

bardzo długi okres tak właśnie działałem w takim przekonaniu. Dziękuję za 

uwagę ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – ponieważ tutaj padły pewne 

zarzuty co do kwestii formalnych powołania komisji czy też przygotowania 

dokumentacji, to ja bym bardzo prosił Pana Mecenasa Koczara żeby tu zabrał 

głos. 

 

- Pan Józef Koczar, Dyrektor Departamentu Obsługi Prawnej i Nadzoru 

Właścicielskiego Urzędu Marszałkowskiego – Panie Przewodniczący ! Panie 

Marszałku ! Szanowni Państwo ! Rzeczywiście tutaj uwaga Pana Radnego 

Przedpełskiego jest jak najbardziej słuszna. Co do zasady projekt uchwały 

powinien być opiniowany przez komisje. Jeżeli autorem jest inny podmiot niż 

Zarząd, to także przez Zarząd. Natomiast jest też przewidziane rozwiązanie takie, 

kiedy projekt jest zgłoszony w dniu sesji i zgodnie z ust. 9 § 18 c: w razie 

wniesienia projektu uchwały w dniu sesji Sejmik może określić inny tryb 

postępowania, czyli innymi słowy, jest też furtka do odstąpienia od tego 

standardowego mechanizmu działania w razie zgłoszenia projektu w dniu sesji. 
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I Sejmik oczywiście, głosując dany projekt uchwały, przy okazji rozstrzyga te 

kwestie proceduralne. 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję bardzo ! Czy Pan 

Przedpełski, tak ? Chciał jeszcze zabrać głos ? Bardzo proszę, Pan Radny 

Przedpełski ! … Dziękuję bardzo Panie Mecenasie ! 

 

- radny Zbigniew Przedpełski – Szanowny Panie Przewodniczący ! Szanowny 

Panie Marszałku ! Wysoki Sejmiku ! Ja bardzo chciałem podziękować Panu 

Mecenasowi za dokładne wyjaśnienia, ale jeżeli jest tak, jak Pan powiedział, to 

rozumiem, że Sejmik w tej chwili musi podjąć uchwałę w sprawie określenia 

właśnie tego trybu głosowania. 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – jak zrozumiałem Pana 

Mecenasa, to z chwilą porządku obrad, przyjęcia uchwały, która została 

przygotowana, to tu rozumiemy akceptację dla takiego trybu procedowania. Tak, 

Panie Mecenasie ? Pan Mecenas potwierdza. Czy jeszcze, proszę Państwa ? Jest 

jeszcze … Pan Piotr Bańka się zgłasza, tak ? Bardzo proszę, udzielam głosu ! 

 

- radny Piotr Bańka – Panie Przewodniczący ! W takim razie czy ma Pan wniosek 

podpisany przez grupę radnych dotyczący projektu tej uchwały ? [wypowiedź bez 

mikrofonu] No jak to ? 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…my to mamy w Kancelarii … 

Już proszę tu Pana Mariusza, pokaże, rozumiem, żeby rozwiać wszelkie 

wątpliwości, ten złożony wniosek … Proszę Państwa ! Możemy traktować to też 

jako inicjatywę klubu radnych i to jest tożsame ze zgłoszeniem takiej propozycji. 

Za chwileczkę jeszcze zostanie przedstawiony ten dokument. Rozumiem, że 

Państwo życzyliby sobie żebyśmy zaczekali na przedstawienie tego dokumentu 

przed głosowaniem ? Dobrze … Proszę o chwilkę cierpliwości i przedstawimy. 

… Proszę Państwa ! Jeżeli pozwolicie, to ja bym chciał wykorzystać ten czas 

oczekiwania na to, zanim Pan Mariusz doniesie do nas dokument i przejść do 

omówienia kolejnego punktu porządku obrad, a mianowicie podjęcie uchwały 

w sprawie wyznaczenia Wiceprzewodniczącego Rady Nadzorczej 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej …[głosy 

z sali, poza nagraniem]… dobrze … Czy Państwo Radni jesteście 

usatysfakcjonowani ? …[głosy z sali, poza nagraniem]… Panie Mecenasie ! 

Proszę o zabranie głosu ! 

 

- Pan Józef Koczar, Dyrektor Departamentu Obsługi Prawnej i Nadzoru 

Właścicielskiego Urzędu Marszałkowskiego – Proszę Państwa ! Mamy przed 

sobą wniosek złożony w imieniu klubu radnych. Klub radnych także korzysta 

z prawa do zgłaszania projektów uchwał, więc wniosek został zgłoszony przez 
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uprawniony podmiot. Z tego co rozmawiałem z Panem Przewodniczącym, na 

jego ręce dzisiaj wpłynął ten wniosek, więc jak gdyby jesteśmy w tej procedurze, 

o której mówiłem, czyli możliwości rozstrzygnięcia przez Sejmik o trybie 

działania, przy czym rozstrzygnięcie może nastąpić także poprzez poddanie pod 

głosowanie projektu uchwały zgłoszonego przez klub i wcześniej też była taka 

praktyka, kiedy były projekty uchwał zgłaszane na sesji i były w tym samym dniu 

głosowane. Tak, że to też nie jest odosobniony przypadek. 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję bardzo ! Pan Jan 

Kawulok, bardzo proszę, udzielam głosu ! 

 

- radny Jan Kawulok – sprawa się zupełnie teraz komplikuje, ponieważ jeszcze 

dzisiaj rano na konwencie się pytałem, czy już Pan Przewodniczący ma aktualne 

składy klubów. I teraz, jak ktoś pisze w imieniu klubu, a nie ma żadnego 

materiału, z którego wynika, kto jest w tym klubie, to jest to co najmniej dziwne. 

Z tego co wiem, to klub Prawa i Sprawiedliwości oraz klub Samorządowców 

złożył składy swoich klubów z oświadczeniem o popieraniu lub też nie Zarządu, 

więc dzisiaj jak ktoś napisze, że występuje w imieniu klubu, no to Pan 

Przewodniczący musi mieć możliwość, żeby to zweryfikować, czy ta osoba jest 

członkiem klubu. Ja to na to dzisiaj zwracałem uwagę, dzisiaj rano na konwencie, 

ponieważ nie znalazłem w materiałach jeszcze tej informacji. Dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…no dokładnie, tak, że... 

…[wypowiedź bez mikrofonu]… Koalicji Obywatelskiej … Jeszcze do głosu 

zgłasza się Pan Mirosław Mazur. Bardzo proszę, udzielam głosu ! 

 

- radny Mirosław Mazur – Panie Przewodniczący ! Panie Marszałku ! Koleżanki 

i Koledzy Radni ! Szanowni Państwo ! Gdy brakuje argumentów 

merytorycznych, zaczynają się przepychanki takie niskich lotów formalnych. No 

ale cóż, zostawię to na boku, bez komentarza. Przejdę do meritum sprawy, jak 

idzie o klub Koalicji Obywatelskiej, klub radnych Koalicji Obywatelskiej. Otóż, 

Szanowni Państwo, Sejmik nie funkcjonuje od wczoraj, nie funkcjonuje od 

przedwczoraj, nie funkcjonuje też od momentu, kiedy się zmienił 

Przewodniczący i część Zarządu. Sejmik niedługo będzie kończył swoją 

kadencję, tak ? Więc my nie mówimy tutaj o sprawach świeżych i udawania 

Greka, że Państwo nie wiecie, kto jest członkiem klubu, że nie wiecie, jaki jest 

klub itd. Jeżeli czegoś brakuje, to może brakować jedynie dokumentu, o którym 

Pan wspomniał, który mówi, czy jesteśmy w opozycji, czy jesteśmy nie 

w opozycji. Ale nie brakuje tego, że mamy ukonstytuowany klub i jako ten klub 

mamy możliwość składania inicjatywy uchwałodawczej. I tyle mojego 

komentarza na ten temat. Dziękuję ! 
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- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję bardzo ! Kończymy, 

proszę Państwa, tą dyskusję, bo naprawdę mówiliśmy o komisji, a już teraz 

znacznie wykraczamy poza ten zakres merytoryczny w punkcie … Pan 

Przedpełski, bardzo proszę, udzielam głosu ! 

 

- radny Zbigniew Przedpełski – dziękuję bardzo ! Szanowny Panie 

Przewodniczący ! Szanowni Państwo ! Szanowny Panie Marszałku ! Szanowni 

Państwo Radni ! Ja tylko chciałbym żeby w protokole znalazł się zapis jeden, bo 

ja rozumiem, że wniosek klubu Koalicji Obywatelskiej jest – nie będę tu już 

eksploatował, że budzi wątpliwości – natomiast uważam, że należy zapisać, że 

opinii Zarządu Województwa do tego wniosku nie ma. A rozmawiamy, ja bardzo 

szanuję opinię Pana Mecenasa, ale rozmawiamy o dokumentach dość 

podstawowej wagi, jakim jest Statut Województwa. I przyznam się, że kiedyś, tak 

mi się wydaje, Panie Mecenasie, że kiedyś Pan ingerencje i odbieranie 

kompetencji Zarządowi nie tak łatwo pozytywnie opiniował, ale być może nie 

mam racji. Natomiast moim zdaniem jest to fakt niezaprzeczalny, który należy 

odnotować w protokole z tej sesji, że opinii Zarządu do tego wniosku nie ma 

i proszę o zaprotokołowanie. 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję bardzo ! Pan 

Czarnynoga. 

 

- radny Piotr Czarnynoga – Panie Przewodniczący ! Wysoki Sejmiku ! Staram 

się rozumieć rzeczywistość, także od tej strony formalnej, Panie Radny Mazur, 

i to trochę nie jest tak, że my dzisiaj jako radni klubu Prawa i Sprawiedliwości 

musimy bez przerwy wysłuchiwać połajanek … więc proszę mi odpowiedzieć 

w takim razie, bo chciałbym rozumieć rzeczywistość tutaj sejmikową, czy mam 

rozumieć Pana wystąpienie w ten sposób, że ponieważ klub Koalicji 

Obywatelskiej czy Platformy Obywatelskiej jest ukonstytuowany od początku tej 

kadencji, bo za chwilę kończymy, czyli mam rozumieć, że nie ma w tej chwili 

oświadczenia żadnego z klubów popierających Zarząd, czyli wszystkie kluby są 

w opozycji. No bo tak zrozumiałem Pana wystąpienie, no może niewłaściwie, 

dlatego proszę, żeby tak expressis verbis, czyli bez tam owijania w bawełnę, bo 

dokumenty formalne i cała formalna strona pracy Sejmiku w oparciu o ustawę 

o samorządzie województwa i o Statut nie jest czymś, co wymaga połajanek, 

tylko prostych, konkretnych odpowiedzi, które zresztą mają poparcie 

w dokumentach istniejących... 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…Panie Radny ! Ja już bardzo 

prosiłbym, żebyśmy wrócili do dyskusji merytorycznej. Naprawdę ta dyskusja... 

 

- radny Piotr Czarnynoga – Panie Przewodniczący... 
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- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – nie, to nie dotyczy powołania 

komisji, o której mówimy. 

 

- radny Piotr Czarnynoga –…no tak, ale to jest część tej dyskusji… 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…to zupełnie inne kwestie. 

Myślę, że... 

 

- radny Piotr Czarnynoga –…to jest część dyskusji nad legalnością wniosku 

zgłoszonego dzisiaj … w takim trybie nadzwyczajnym, zwracam uwagę, 

z pominięciem komisji. To jest część dyskusji nad formalną stroną tej uchwały. 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…to jest spektakl, to już nie jest 

żadna merytoryczna dyskusja. Przepraszam bardzo, kończymy na tym dyskusję 

i przepraszam Pana Mirka Mazura, to już nie będziemy do tego wracać ad vocem. 

Kończymy tą dyskusję, bo naprawdę, tak naprawdę my już nie rozmawiamy o 

sednie sprawy, tylko zaczynamy tutaj jakieś dyskusje … Proszę ? Rozumiem, że 

zakończyliśmy dyskusję, ponieważ nikt już więcej się do głosu nie zgłasza. 

Bardzo proszę o przegłosowanie kwestii powołania. Jest to druk VI/640. 

Przepraszam, przepraszam … druk VI/639 … widzę, że nie możemy za bardzo 

liczyć tu na współpracę w tym punkcie …[głos z sali, poza nagraniem]… ale, 

Panie Radny ! Wałkujemy ten temat naprawdę wkoło i mam wrażenie, że 

mówiliśmy o tych samych sprawach kilkukrotnie …[głos z sali, poza 

nagraniem]… Pan Mecenas odpowiedział …[głos z sali, poza nagraniem]… 

Dobrze, to jeszcze raz. Od kogo oczekujecie Państwo tej odpowiedzi na to 

pytanie, kto ma udzielić odpowiedzi ? …[głos z sali, poza nagraniem]… W 

sprawie ? …[głos z sali]… ale co to ma wspólnego z tym punktem obrad, z 

porządkiem obrad ? …[głos z sali, poza nagraniem]… Ja mam taką propozycję, 

żebyśmy wrócili jeszcze raz do kwestii. Zamknijmy temat komisji. Chciałbym 

prosić Państwa o zajęcie stanowiska za, przeciw, wstrzymać się, Natomiast do 

dyskusji tej, o której Pan mówi, Radny Czarnynoga …[głos z sali, poza 

nagraniem]… Nie, ja tylko proszę … ja proszę ! Nie, ja tylko proszę. Jeżeli nie 

chcecie Państwo, to rozumiem …[głos z sali, poza nagraniem]… 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  26 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

19. Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia Wiceprzewodniczącego 

Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska 
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i Gospodarki Wodnej w Katowicach (druk VI/640): 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – proszę Państwa ! Chciałbym 

zaproponować i zgłosić kandydaturę do objęcia tej funkcji przez Panią Katarzynę 

Stachowicz. Pani Katarzyna Stachowicz jest doświadczonym menadżerem, osobą 

o ponad dwudziestoletnim doświadczeniu w zarządzaniu, restrukturyzacji 

w spółkach państwowych i prywatnych. To, co myślę w sposób szczególny 

usposabia ją do pełnienia tej funkcji, to właśnie zarządzanie Rejonowym 

Przedsiębiorstwem Wodociągów i Kanalizacji w Zawierciu. Jest także członkiem 

Stowarzyszenia Wodociągów Województwa Śląskiego. Jest także członkiem 

Izby Gospodarczej Wodociągi Polskie, a w naszym Sejmiku pełni funkcję 

Przewodniczącej Komisji Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej … Czy 

ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać w tym punkcie głos ? Bardzo proszę ! 

Pan Stanisław Baczyński, bardzo proszę ! 

 

- radny Stanisław Baczyński – dziękuję serdecznie Panie Przewodniczący ! Panie 

Marszałku ! Szanowni Państwo ! No ja umiem czytać i wiem co jest napisane 

w § 2, że uchyla się tą poprzednią uchwałę, która mówiła o powołaniu na 

Wiceprzewodniczącego rady nadzorczej obecnego tutaj radnego Jana Kawuloka. 

I chciałbym zapytać czym Pan Jan Kawulok zawinił albo czego nie umie, albo 

gdzie jest nieprzygotowany, że trzeba go dzisiaj z tej funkcji odwołać? Dziękuję 

! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – proszę Państwa ! Uważamy i to 

jest grupa radnych, która dzisiaj reprezentuje Koalicję Obywatelską i nie tylko, 

że mamy lepszego kandydata i dlatego zgłaszam Panią Katarzynę Stachowicz. 

Bardzo proszę, czy ktoś z Państwa chciałby jeszcze zabrać głos ? Pan Jan 

Kawulok, bardzo proszę ! 

 

- radny Jan Kawulok – Szanowni Państwo ! Ja po prostu chciałbym podziękować 

za te cztery lata pracy w radzie nadzorczej. Oczywiście zawsze po owocach się 

poznaje, z czego się bardzo cieszę, że te cztery lata to był dla Funduszu bardzo 

dobry okres. Wszyscy, którzy śledzą działania naszego Funduszu, ale również 

współpracę z Urzędem Marszałkowskim, jeśli chodzi o np. finansowanie 

programów, ściągania składek, opłat, to na pewno był to bardzo dobry okres. 

Starałem się te zadania robić uczciwie, nie opuszczałem posiedzeń, nigdy nie 

byłem figurantem, no ale oczywiście tutaj to pytanie, które Pan Baczyński zadał, 

sprowokowało mnie do tego wystąpienia. No, czy moja wiedza była 

niewystarczająca, to zawsze oczywiście jest ktoś lepszy, to jest normalna rzecz, 

to tak było i będzie. Ale tak jak powiedziałem, przez cztery lata starałem się te 

zadania, które mi ktoś powierzył, wykonywać dobrze, sensownie i na pewno co 

mnie bardzo cieszy, że sytuacja Funduszu, o czym Pani tutaj Radna się za 

niedługo przekona, jest bardzo dobra i oby tak dalej. Dziękuję bardzo ! 
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- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Panu Radnemu ! Nie 

widzę więcej zgłoszeń do dyskusji. A zatem, proszę Państwa, proponuję 

przegłosować uchwałę o wyznaczeniu Wiceprzewodniczącej Rady Nadzorczej 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej – jest to 

druk VI/640 – i wskazujemy tutaj Panią Katarzynę Stachowicz. W drugim 

punkcie traci swoją moc uchwała, za sprawą której Pan Jan Kawulok pełnił tą 

funkcję. Nie widzę więcej osób, które chciałyby zabrać głos. Proszę bardzo 

o uruchomienie głosowania… 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  26 

przeciw 14 

wstrzym. 0 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…a zatem uchwała przeszła 

i wchodzi w życie. No i przy tej okazji dziękuję Panu Janowi Kawulokowi za 

reprezentowanie Sejmiku w tej instytucji. Dziękuję bardzo ! 

 

 

20. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność 

Zarządu Dróg Wojewódzkich w Katowicach (druk VI/635): 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – projekt uchwały opiniowała 

Komisja Skarg, Wniosków i Petycji. Bardzo proszę o opinię …[pozytywna]… 

Dziękuję bardzo ! Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos ? … Nie 

widzę ! Proponuję przegłosować … Głosując za, odrzucamy tą skargę. 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  29 

przeciw 0 

wstrzym. 9 

 

 

21. Sprawozdanie z działalności Zarządu Województwa Śląskiego 

w okresie pomiędzy sesjami: 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku –…i bardzo proszę o zabranie 

głosu Pana Marszałka … OK, dobrze. Materiał został Państwu, tu jest widzę dość 

obszerny materiał, przesłany do radnych. Czy są jakieś pytania do Zarządu ? Ktoś 
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z Państwa chciałby o coś zapytać ? … Nie widzę … Pan Piotr Bańka, udzielam 

głosu ! Proszę bardzo ! 

 

- radny Piotr Bańka – Panie Marszałku ! Ja chciałem zapytać o zakończenie 

współpracy z dyrektorem ROPS-u, Panem Grzegorzem Baranowskim, jakie były 

przyczyny ? …[głos z sali, poza nagraniem]… No właśnie nie słyszał Pan ? Nie, 

bo mówię Grzegorz Baranowski i tak myślałem, że się źle wypowiedziałem. OK., 

no w uzasadnieniu tam było jedno zdanie, że od 31 stycznia jest zakończenie 

współpracy, tak ? A w związku z tym zadaję pytanie dlaczego …[głos z sali, poza 

nagraniem]… No, ale ja nie wiem tego, no ja pytam …[głos z sali, poza 

nagraniem]… Ale ja nie wiem. Skąd ja mam wiedzieć, że on wypowiedzenie 

złożył ? Nie no, pytam …[głos z sali, poza nagraniem]… ale ja nie wiem, czy on 

złożył rezygnację i o to pytam, bo tutaj …[głos z sali, poza nagraniem]… No w 

takim, bo być może macie lepszego kandydata, tak jak w przypadku Pana 

Przewodniczącego Kawuloka …[głos z sali, poza nagraniem]… ale ja nie wiem, 

że złożył, Panie Marszałku. No to wiem, dlatego zapytałem …[głos z sali, poza 

nagraniem]… dla Pana to … No wie Pan co, troszkę kultury, Panie Marszałku. 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – Panie Radny ! Ja myślę, że 

trzeba zapytać zainteresowanego. Jest złożona rezygnacja i to też odpowiedź, 

tak ? …[głosy z sali, poza nagraniem]… dobrze proszę Państwa ! … Bardzo 

proszę … Dziękuję bardzo ! Czy są jeszcze inne głosy co do sprawozdania 

Zarządu Województwa Śląskiego w okresie między sesjami ? … Nie widzę ! 

Proszę Państwa ! A zatem przechodzimy do już przedostatniego punktu… 

 

 

22. Interpelacje, zapytania, wnioski, oświadczenia radnych: 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – przypominam Państwu, że 

obowiązuje pisemna forma interpelacji czy wniosków. I proszę bardzo, Pani 

Katarzyna Stachowicz, udzielam głosu ! 

 

- radna Katarzyna Stachowicz – Szanowny Panie Przewodniczący ! Panie 

Marszałku ! W imieniu grupy radnych Koalicji Obywatelskiej chciałam złożyć 

interpelację w bardzo ważnej dla ochrony zdrowia mieszkańców województwa 

śląskiego [sprawie]. Jak wiemy, podstawowym zadaniem Samorządu 

Województwa Śląskiego jest promocja i ochrona zdrowia, która oczywiście 

stanowi najwyższą wartość, a czas to kluczowy czynnik wyścigu z rakiem. 

Dlatego, Panie Marszałku, składamy interpelację w kwestii zakupu cytobusa, 

który zapewni mieszkankom województwa śląskiego dostęp do badań w kierunku 

wykrywania raka szyjki macicy na terenie naszego województwa. Rak szyjki 

macicy stanowi drugą co do częstości przyczynę zgonów wśród kobiet z powodu 

chorób nowotworowych, a także jest drugim na świecie co do częstości 
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występowania rakiem wśród kobiet. Szacuje się, że na świecie liczba kobiet 

chorych na raka szyjki macicy sięga około 1,4 mln. W Polsce nowotwory złośliwe 

szyjki macicy powodują 3,8 % zgonów nowotworowych u kobiet. Co roku około 

3 tys. Polek słyszy diagnozę – nowotwór. Choroba najczęściej rozwija się u 

kobiet pomiędzy 35 a 59 rokiem życia, gdzie średni czas rozwoju choroby to 

około 14 lat. Według statystyk podanych przez Narodowy Fundusz Zdrowia, 

tylko około 20 % kobiet zgłasza się na przesiewowe badania cytologiczne, które 

pozwalają szybko wykryć zmiany prowadzące do raka szyjki macicy. Dzięki 

zakupowi cytobusa, który jest mobilnym gabinetem ginekologicznym 

wyposażonym w nowoczesny sprzęt, będzie możliwe dotarcie do mieszkanek 

mniejszych miejscowości naszego województwa. Kobiety będą mogły 

wykonywać badanie cytologiczne w ramach programu profilaktyki raka szyjki 

macicy. Wykorzystanie cytobusa znacznie poprawi dostęp do profilaktyki raka 

szyjki macicy w województwie śląskim. Sfinansowanie zakupu cytobusa można 

pokryć z nadwyżki budżetowej lub z wolnych środków – koszt około 500 tys. zł. 

Wykorzystanie cytobusa można połączyć w ramach współpracy w zakresie 

ochrony zdrowia z Katowickim Centrum Onkologii, którego podmiotem 

tworzącym jest Województwo Śląskie. Ta interpelacja została podpisana przez 

radnych Koalicji Obywatelskiej. Na piśmie składam ją na ręce Pana 

Przewodniczącego. Dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Pani Radnej ! 

Z wnioskiem formalnym Pan Stanisław Baczyński. Czy jest Pan Baczyński ? Czy 

być może to pomyłka ? … Nie ma Pana Baczyńskiego. Dobrze, usuwamy. Pan 

Stanisław Gmitruk, udzielam głosu, bardzo proszę ! 

 

- radny Stanisław Gmitruk – Szanowny Panie Przewodniczący ! Szanowny Panie 

Marszałku ! Szanowni Państwo ! Ja składam interpelację, która dotyczy protestu 

i zarazem prośby mieszkańców wsi Rzeniszów, gmina miasto Koziegłowy, 

powiat myszkowski, w sprawie potencjalnej budowy biogazowni w tej 

miejscowości. Otóż będąc w Rzeniszowie w ostatnią sobotę 28 stycznia, 

otrzymałem pisemny protest mieszkańców tej miejscowości, który właśnie 

dotyczy budowy biogazowni i mieszkańcy zarazem poinformowali mnie, piszą 

to zresztą w dokumencie, który jest załącznikiem do mojej interpelacji, że są za 

tym żeby tworzyć odnawialne źródła energii, nie są przeciwni budowie 

biogazowni, ale nie w tym projektowanym miejscu, w bezpośrednim sąsiedztwie 

zabudowań mieszkalnych, domów jedno- i wielorodzinnych. Protestujący 

mieszkańcy reprezentują jednocześnie organizacje lokalne, w tym Radę Sołecką, 

Towarzystwo Przyjaciół Rzeniszowa, Ochotniczą Straż Pożarną, Kółko Rolnicze, 

Koło Gospodyń Wiejskich i Stowarzyszenie Europejski Krąg. I jak 

powiedziałem, szczegółowy opis zagrożeń dla mieszkańców i środowiska 

naturalnego, po ewentualnym wybudowaniu tej biogazowni, jest opisany 

w załączniku do interpelacji. Jednocześnie, wręczając tą skargę, protest i prośbę, 
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powiedziano, że są mieszkańcy świadomi, że Marszałek nie jest organem 

odwoławczym w trybie administracyjnym, niemniej jednak no kierują za moim 

pośrednictwem tą skargę, protest i prośbę, wierząc, że Marszałek ma także 

kompetencje by sprawdzić zgodność potencjalnej inwestycji z obowiązującym 

prawem w zakresie ochrony środowiska. Ale jednocześnie uważają, że może być 

skierowana interwencja do organów administracji rządowej, dla przykładu do 

Pana Wojewody Śląskiego, Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska czy do 

Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska. Tak, że jest prośba żeby 

sprawą się po prostu zająć. I druga sprawa w trybie oświadczenia. Chcę 

oświadczyć, ale z wielką satysfakcją, że w dniu 10 stycznia brałem udział 

w konferencji prasowej zorganizowanej przez Wójta Gminy Przyrów w powiecie 

częstochowskim, Roberta Nowaka, w sprawie budowy farmy wiatrowej na 

terenie tej gminy. Po prawie dwunastu latach starań i przełamaniu barier 

formalnoprawnych, społecznych i nazwę to innych organizacyjnych, udaje się 

wraz ze spółką kapitałową ZEPAK z Wielkopolski dojść do stanu, że ta farma 

będzie wybudowana. I dla informacji dodam, że będzie składała się z czternastu 

turbin wiatrowych o łącznej mocy 50,4 MW. Ważna jest przy tym podwójna 

informacja, że Pan Robert Nowak, Wójt Gminy Przyrów, jest otwarty na kolejne 

informacje, jeśli jakiś samorząd byłby zainteresowany tego typu rozwiązaniem. 

A to jest bardzo ważne chociażby w zakresie polityki budowy farm wiatrowych, 

które są czy mogą być komponentem kamienia milowego do tego by środki 

chociażby unijne trafiały do nas. Też uzyskałem w czasie tej konferencji 

informację, że to jest największa farma wiatrowa w województwie śląskim. 

Warto z tego brać przykład i moim zdaniem należą się słowa uznania 

samorządowi gminy Przyrów, nade wszystko Panu Wójtowi Robertowi 

Nowakowi. Dziękuję ! 

 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Panu Radnemu ! 

Proszę Państwa ! Wyczerpaliśmy … nie ma już więcej osób chętnych do zabrania 

głosu. 

 

 

23. Zamknięcie sesji Sejmiku: 
 

- radny Marek Gzik, Przewodniczący Sejmiku – w tym momencie 

wyczerpaliśmy cały porządek dzisiejszej sesji. Chciałem wszystkim Państwu 

podziękować. Być może za dużo emocji trochę. Wydawało mi się, że konwent 

przed Sejmikiem właśnie pozwoli unikać takich sytuacji. Dziękuję Państwu 

wszystkim ! Zamykam LIII sesję Sejmiku Województwa Śląskiego VI kadencji 

[godz. 1445].  


